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 آزمایش خون صنعت خودرو نشــان می دهد شــدیدا 
بیمار است.

اگر روی مدار فعلی حرکت کنیم و نتوانیم جذب سرمایه 
خارجی داشته باشــیم، به طور طبیعی شرایط سخت تر از 

امسال خواهد شد.
در حالــی این روزها روند پرنوســانی را در بازار خودرو 
شاهد هستیم که یکی از مهم ترین گلایه های خودروسواران، 
بی کیفیتی خودروهای داخلی است؛ خودروهایی که حتی 
در یک ترافیک نیم ساعته، با مشکلات فنی روبه رو می شوند.

شــرایط تولید خودرو در کشور چندی پیش به شکلی 
مــورد انتقاد وزیر صنعت هم قرار گرفت و او عنوان کرد که 
فعالیت 3۶ خودروســاز در کشور خودروسازی نیست، بلکه 
خودروبازی است. عباس علی آبادی البته گفت: در خصوص 
کیفیت خودرو ما استانداردهای ۸۵گانه نظیر روشنایی روز 
گذاشــتیم که خیلی هم برای کشور ما کاربردی نیست، اما 
درباره استانداردهای مهم در ایمنی تکلیف کرده ایم که جدای 
از قیمت خودرو، باید برای همه محصولات به صورت کامل 

و با کیفیت بالا رعایت شود.
بــا این حال، وضعیت تولید خــودرو در نهایت این گونه 
خودنمایی کرده است که در نهایت نه مصرف کننده راضی 
اســت و نه تولیدکننده و نه سیاســت گذار. این که چرا این 
شرایط به وجود آمده و راه برون رفت از بحران صنعت خودرو 
چیســت. وزیر صنعت، معدن و تجــارت یکی از مهم ترین 
ســمت ها در کشور ما است، چون خرید، فروش و تولید در 
کشور ما در این نهاد باید تصمیم گیری شود و بسیار سمت 
کلیدی ای است. متاسفانه در دولت قبل تغییرات زیاد را بین 
وزرا شاهد بودیم که اگر اشتباه نکنم، ۵ نفر را حتی در یک 
دولت داشتیم که در این سمت جابه جا شدند. در این دولت 
هم شاهد تغییر مجدد بودیم در رابطه با مسوولی که در مسند 

وزارت صنعت، معدن و تجارت قرار گرفتند.
وحــدت تصمیم گیری در این حوزه وجود ندارد. مافیای 
پنهان، سرمایه های ناآشــکار، منابع ناآشکار، افراد ذینفوذ، 
تصمیم گیران پنهان، همه کســانی هستند که این صنعت 
را دچار مشــکل کردند. بخش خودرو به خصوص در بخش 
دولتی یک صنعت بیمار اســت. این صنعت بیمار آزمایش 
خون ۶ ماهه اش شــدیدا نشان می دهد که بیمار است. 3۴ 
هــزار میلیارد تومان، یعنی روزی ۱۸3 میلیارد تومان ضرر 
می دهد و هیچ نشانه ای قوی تر از این وجود ندارد که نیاز به 
رسیدگی اورژانسی دارد. به جای حرف زدن باید عمل کرد.

یک شاخصی وجود دارد که شاخص بین المللی است به 
نام شاخص ادراک فساد. فساد قابل اندازه گیری نیست، چون 
آشکار نیست که بتوانیم اندازه گیری کنیم، ولی شاخص درک 
فساد، قابل اندازه گیری است. اجازه دهید به آمار بین المللی 
اشاره کنیم که شرایط ما در این شاخص بدتر شده است و 
این فســاد دارد توسعه پیدا می کند و گسترده می شود. به 
طور طبیعی با یک دستمال کثیف نمی شود جایی را تمیز 
کردواقعیت این اســت که با تجربه خیلی بدی در مناطق 
آزاد در آن زمــان کــه واردات انواع خــودرو حتی با الزام 
خدمــات پس از فروش در نظر گرفته شــد، روبه رو بودیم. 
یعنی با خودروهایی روبه رو بودیم که حداقل اســتانداردها 
برای آنها در آن زمان مشــخص شده بود و نیز خودروهایی 
که پایدار بودن خدمات پس از فروش آنها وجود نداشــت. 
این که دوباره تصمیم گرفته شد و این ایده مطرح شد و به 
صورت مورد تصویب قرار گرفت که اجرایی شــود، تا حدی 
 برای ما عجیب بود و ما را شــگفت زده کرد. ولی اگر واردات 
خودروهــای کارکــرده مصــوب و بــه دولت ابلاغ شــده 
قطعــا  شــده،  آن  اجــرای  بــه  موظــف  دولــت   و 
برنامه ریزی هایی را برای آن باید دولت در نظر گیرد که جلوی 

نقاط آسیب را بگیرد.
شــاید مساله مشــترکی که بین خودروهای کارکرده و 
خودروهــای نو وجود دارد، بحث نیاز به منابع ارزی اســت 
که تا زمانی که درباره آن ها تصمیم گیری نشود، نمی توانیم 
خیلی انتظار خاصی چه در رابطه با خودروهای نو و چه برای 

کارکرده داشته باشیم.
پارامترهای کلان زیادی در این موضوع تاثیر دارند. شما 
می دانید که اقتصاد ما سیاست زده است و اگر بخواهیم بدون 
این واقعیت در مورد این موضوع صحبت کنیم، یک مقدار 
مسیر را اشتباه رفتیم. اما اگر روی مدار فعلی حرکت کنیم 
و نتوانیم جذب سرمایه خارجی داشته باشیم، به طور طبیعی 

شرایط سخت تر از امسال خواهد شد.
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ارائه ۴ هزار خدمت از طریق پنجره ملی دولت هوشمند

  حمایت وزارت نیرو از دانش بنیان ها برای ساخت 
قطعات نیروگاهی

 معاون سرمایه انسانی، تحقیقات و فناوری وزارت نیرو گفت: وزارت 
نیرو آماده است تا از ظرفیت های قانونی به همراه ارائه تسهیلات از 
سوی دولت و اختصاص منابع داخلی وزارت نیرو برای پشتیبانی 
هر چه بیشتر از دانش بنیان ها استفاده کند.به گزارش از شرکت 
تعمیرات نیروگاهی ایران، مریم کارگر نجفی در جریان بازدید 
از شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران بر لزوم تدوین برنامه مدون 
ساخت داخل اقلام راهبردی نیروگاه ها برای حمایت از شرکت های 
دانش بنیان تأکید کرد.وی با اشاره به فعالیت های شرکت تعمیرات 
نیروگاهی ادامه داد: این مجموعه پشتیبان تخصصی و حرفه ای 
بخش تولید برق کشور است.معاون وزیر نیرو افزود: این شرکت 
ضمن ایفای نقش کلیدی در بخش تولید برق کشــور، توانسته 
در منطقه نیز به عنوان مجموعه ای سرآمد در حوزه تعمیرات و 
آماده سازی نیروگاه ها شناخته شود.کارگر نجفی با اشاره به اینکه 
خودکفایی این مجموعه مایه مباهات و افتخار است، خاطرنشان 
کرد: شرکت تعمیرات نیروگاهی دارای تجهیزات، قطعات و دانش 

فنی خاصی است.

برخی تحولات بازار 
ارز خارج از اختیار 
بانک مرکزی است

ارائه ۴ هزار خدمت از طریق پنجره ملی دولت هوشمند
مرتضی قدیمی  -  وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از ارائه بیش از 4 هزار خدمت از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند و استفاده 4۰ میلیون نفر از آن خبر داد و گفت: میزان پوشش فیبرنوری امسال با افزایش سه 

برابری نسبت به سال گذشته به ۷ میلیون خانوار رسید و در تلاشیم سال آینده میزان پوشش را به حداقل دو برابر برسانیم.

تا کنون بیش از 
۹۸درصد دستگاه های 

دولتی به پنجره ملی 
خدمات دولت هوشمند 

متصل شده اند و بیش 
از 4 هزار خدمت از 

طریق این سامانه ارائه 
می شودبا این مقدمه 
به بهانه صد و چهل و 

هفتمین سالروز تاسیس 
وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و 

فرارسیدن روزهای 
پایانی سال، حسب 

وظیفه تلاش دارم تا 
بخشی از دستاوردهای 

خادمان ملت در این 
وزارتخانه را به عرض 

برسانم

در ساخت بزرگترین پایگاه فضایی کشور، گوشــه ای از دیگر دستاوردهای دانشمندان صنعت 
فضایی کشور در سال ۱۴۰2 است. ان شاءالله در سال آینده رویدادهای فضایی متعددی پیش بینی 

شده است که طبق نقشه ده ساله توسعه صنعت فضایی کشور به پیش می رود.
۵. توسعه هوشمند سازی دولت یکی دیگر از موضوعاتی بود که همکاران من در سازمان فناوری 
اطلاعات ایران و دبیرخانه شــورای اجرایی فناوری اطلاعات با همکاری مجدانه ســازمان امور 
استخدامی اداری و سازمان برنامه و بودجه کشور پیگیر اجرای آن بودند. با تصویب بند ج تبصره 
۷ قانون بودجه سال ۱۴۰2 کل کشور و تشــکیل کمیته نظارتی مربوطه، پیشرفت های قابل 
ملاحظه ای حاصل شد به نحوی که تا کنون با اتصال ۱3۸ دستگاه دولتی )بیش از ۹۸درصد دستگاه 
های دولتی( بیش از ۴۰۰۰ خدمت/ مجوز را از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشمند ارائه داده 
و بیش از ۴۰ میلیون نفر از هموطنان عزیز از طریق این سامانه به بیش از ۶۵ درصد خدمات دولت 
به صورت الکترونیکی و حدود ده درصد خدمات به صورت کاملا هوشمند دسترسی پیدا کرده اند.

برخط نمودن استعلامات بین دستگاهی نیز در سالجاری دنبال شد و توفیقات خوبی حاصل شد اما 
تا برخط شدن تمامی استعلامات بین دستگاهی هنوز فاصله داریم. در مرکز ملی تبادل اطلاعات نیز 
علاوه بر اتصال حدود ۹۰ دستگاه دولتی و بخش خصوصی جدید به مرکز ملی، بیش از ۷.۵ میلیارد 
تراکنش برخط انجام شده است که هر کدام احتمالا یک هموطن را از یک مراجعه حضوری و یا 

ارسال یک مدرک به یک دستگاه دولتی بی نیاز کرده است.
۶. پیام رسان های داخلی نیز امسال گل کاشتند و با حمایت های این وزارتخانه، ارائه خدمات خوب 
و البته استقبال مردم هم اکنون بیش از ۴۰ میلیون نفر از مردم عزیزمان از پیام رسان های داخلی 
به صورت مستمر استفاده می کنند. امسال شاهد راه اندازی خدمت جدید »اتصال متقابل« هم 
در۵ پیام رسان ایتا، بله، سروش پلاس، گپ و آیگپ بودیم و با استفاده از این قابلیت، کاربران هر 
کدام از این پنج پیام رسان می توانندبه کاربران سایر پیام رسانها مستقیما تبادل پیام داشته باشند. 
این قابلیت اخیراً در اتحادیه اروپا برای سکوهای پیام رسانی بزرگ دنیا تبدیل به یک ضرورت و 
اجبار قانونی شده است و مایه خوشحالی است که در کشور ما برای اولین بار در جهان پیاده سازی 

شده است.
۷. توسعه اقتصاد دیجیتال یکی دیگر از محورهای کاری این وزارتخانه است که در بخش های 
مختلف دنبال می شود. برگزاری منظم جلســات کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال و کمیسیون 
تخصصی ذیل آن برای تسهیل و کمک به توسعه اقتصاد دیجیتال با تصویب مقرره های مختلف، 
استقرار ۱3 شرکت جدید در منطقه ویژه اقتصادی پیام، تولید بیش از ۶۰ محصول جدید در شرکت 
های مستقر در پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات بخشی از عملکرد این وزارتخانه در توسعه اقتصاد 
دیجیتال است. تصویب لایحه »حفاظت از داده های شخصی و حریم خصوصی«، تصویب یک فصل 
مجزا برای توسعه اقتصاد دیجیتال در برنامه هفتم توسعه ) برای اولین بار ( با احکام بسیار خوب و 
کمک کننده به توسعه اقتصاد دیجیتال با همراهی خوب دولت و مجلس شورای اسلامی از دیگر 

اتفاقات خوب این بخش است.
۸. در حوزه پست نیز توسعه و نوسازی زیرساختها و هوشمند سازی پست در دستور کار قرار گرفت. 
بحمدلله امسال بیش از یکصد دستگاه کامیون و کامیونت و ون به ظرفیت شبکه پستی کشور اضافه 
شد. همچنین چندین پروژه هوشمند سازی پست در مراحل مختلف قبول، تجزیه، رهسپاری و 
تحویل انجام شد که از جمله مهمترین آنها راه اندازی سه نوع سیستم هوشمند تفکیک هوشمند 
مرسولات با استفاده از ربات و هوش مصنوعی، بکارگیری قفسه های هوشمند )لاکر( برای توزیع 
مرسولات و موارد متعدد دیگر اشاره کرد. پست در سال جاری بیش از 3۰۰ میلیون مرسوله را جابجا 

کرده است که جای خداقوت به تک تک همکاران پستی دارد.
۹. پست بانک ایران نیز با راه اندازی ۵۸۶ باجه روستایی جدید و 23۸ دستگاه خودپرداز نسبت به 

ارائه خدمت به هموطنان عزیز در روستاهای کشور اقدام نموده است.
۱۰. در انتخابات ۱۱ اسفند هم از آنجا که برای اولین بار ممهور شدن شناسنامه حذف و هموطنان 
می توانستند از طریق مدارک هویتی اقدام به رای دادن نمایند، موضوع ارتباطات و پایداری آن از 
جایگاه ویژه ای برخوردار بود و الحمدلله با پوشش ۹۹.۵ درصدی ارتباطات در قریب به ۵۸ هزار 
شعبه در قالب ۹۵ هزار نقطه رای گیری، ۹۹ درصد استعلامات حتی از دور افتاده ترین و صعب 
العبور ترین نقاط کشور به صورت کاملاً برخط صورت گرفت. این اتفاق تاریخی که برای نخستین بار 
در کشور رخ داد مرهون اقدامات صورت گرفته در سالهای اخیر برای توسعه زیرساختهای ارتباطی 

کشور است که بخشی از آن در بندهای پیشین مورد اشاره قرار گرفت.

به گزارش از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور، وزیر 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در پیامی سالروز تاسیس این وزارتخانه را 

تبریک گفت.متن کامل پیام وزیر ارتباطات به شرح ذیر است:
با فرا رسیدن بیست و یکم اسفندماه ســال ۱۴۰2، وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات صد و چهل و هفتمین سالروز تاسیس خود که امسال 

مقارن با حلول ماه پربرکت رمضان شده است، را گرامی می دارم.
وزارتخانه ای که در سال ۱2۵۵ هجری شمسی با ارائه خدمت تلگراف 
آغاز بکار کرد و در سال های بعد پست و تلفن نیز به خدمات آن اضافه 
شد و سال ها نام آن »وزارت پست، تگراف و تلفن« بود تا امروز که گستره 
خدمات آن از عمق اقیانوسها )فیبرهای دریایی( تا اوج آسمانها )صنعت 
فضایی( گسترده شد و اکنون این وزارتخانه تبدیل به نهادی استراتژیک، 
پیشران و بسترساز در جهت توســعه صنایع، خدمات، کسب وکارها، 

کاربری ها و مشاغل شده است.
تا کنون بیش از ۹۸درصد دستگاه های دولتی به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند متصل شده اند و بیش از ۴ هزار خدمت از طریق این 
سامانه ارائه می شودبا این مقدمه به بهانه صد و چهل و هفتمین سالروز 
تاسیس وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و فرارسیدن روزهای پایانی 
سال، حسب وظیفه تلاش دارم تا بخشی از دستاوردهای خادمان ملت 

در این وزارتخانه را به عرض برسانم.
۱. در سالی که گذشت پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها به عنوان 
مهمترین پروژه بخش ارتباطات کشور طبق برنامه ادامه یافت و میزان 
پوشــش از 2.۵ میلیون خانوار در سال گذشته همین موقع با افزایش 
تقریبا سه برابری به حدود ۷ میلیون خانوار رسید. پوشش فیبر در بیش از 
یک صد شهر کشور به اتمام رسیده و در بیش از 2۰۰ شهر دیگر در حال 
اجراست. در تلاشیم تا ان شاءالله سال آینده میزان پوشش را به حداقل 
دوبرابر برسانیم.امسال در قالب افتتاح های صورت گرفته برای این پروژه 
بنده سفرهای زیادی به شهرهای مختلف داشتم و مایه خوشحالی است 
که در منازل و کسب و کارهای هموطنان سرعت های تا هزار مگابیت بر 
ثانیه را در قالب این طرح تقدیمشان کردیم. آرزوی ما فراهم کردن این 

امکان برای همه مردم ایران زمین است.
2. در سال ۱۴۰2 با اتصال بیش از 3۰۰۰ روستای جدید به شبکه ملی 
اطلاعات در مجموع دولت سیزدهم بیش از ۷۰۰۰ روستا به اینترنت 
متصل شدند. روســتاهایی که امسال متصل شــدند بیشتر در نقاط 
دورافتاده و صعب العبور بودند و برای همین برای اتصال این روستاها 
به شبکه ، بیش از ۷ هزار کیلومتر فیبر نوری و بیش از ۴ هزار کیلومتر 
شبکه برق و راه دسترسی توسط وزارت ارتباطات نیز اجرا شده که در 

نوع خود کم نظیر است.
3. با توجه به اینکه سرعت و کیفیت اینترنت همراه مورد توجه وزارت 
ارتباطات بوده است، نصب و راه اندازی بیش از ۶۰۰ سایت نسل پنجم 
تلفن همراه و 2۰۸3 سایت نسل چهارم تلفن همراه در سراسر کشور 
یکی دیگر از خدمات خانواده ارتباطات به مردم عزیز کشورمان در طول 
این یک سال بوده است تا مجموع سایتهای نسل پنجم به بیش از هزار 
مورد و پوشش نسل چهارم تلفن همراه در کشور به بیش از ۹۰ درصد 
برسد. ظرفیت شبکه زیرساخت مادرمخابراتی کشور نیز در طول این 
یک سال با کمک شــرکت های دانش بنیان داخلی حدود ۴۰درصد 

افزایش پیدا کرده است.
۴. امسال الحمدلله سال ویژه ای برای صنعت فضایی بود و رشد شتابان 
صنعت فضایی امسال نیز ادامه داشت. امسال با انجام ۶ پرتاب تحقیقاتی 
و عملیاتی تعداد پرتاب های صورت گرفته در این دو سال و اندی به ۱2 
پرتاب رسیدکه با تعداد پرتاب های سه دولت گذشته برابری می کند که 
این نشان دهنده توجه جدی دولت به صنعت مهم و راهبردی فضایی 
اســت.بیش از ۴۰ میلیون نفر از ۶۵ درصد خدمات دولت به صورت 

الکترونیکی و ۱۰ درصد به صورت هوشمند استفاده می کنند
تزریق موفق ماهواره های ثریا، نور 3، مهــدا، کیهان،هاتف و پارس۱، 
احیای زیســت در فضا پس از یک دهه با پرتاب آزمایشی نسل جدید 
کپسولهای زیستی کشور، طراحی و ساخت انواع ماهواره های بومی، 
توسعه فعالیت بخش خصوصی در صنعت فضایی، توسعه ارتباطات بین 
المللی در صنعت فضایی با کشورهای مختلف و پیشرفت قابل ملاحظه 

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک
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حذفصفارزمسافریدرمقابلصرافیها
مریم لطفی    |  اظهارنظر اشتباه یک نماینده مجلس درباره توقف تخصیص ارز مسافرتی سبب شد از صبح دوشنبه وضعیت بازار اسکناس ارز کمی 

ملتهب شود و روند نزولی نرخ ارز در بازار غیررسمی که از روز یکشنبه شروع شده بود، متوقف شود.

چمران، رئیس شورای اسلامی شهر تهران گفت: افزایش نرخ کرایه حمل ونقل عمومی قبل از اردیبهشت ماه ۱۴۰۳ تخلف است.
 مهدی چمران رئیس شورای اسلامی شهر تهران در جمع خبرنگاران با بیان اینکه در جلسه امروز کرایه وسایل نقلیه عمومی بررسی خواهد شد، اظهار کرد: با توجه به اینکه نرخ ها از ابتدای 

اردیبهشت ماه اعمال می شود، هنوز فرصت برای تصویب داریم و در ابتدای سال به هیچ عنوان نباید اضافه نرخ دریافت شود و اگر اینگونه باشد تخلف صورت گرفته است.
وی ادامه داد: لایحه ثبت درختان ارزشمند و همچنین آیین نامه استقرار حیوانات خانگی بررسی خواهد شد. طرح موضعی برای ساماندهی اسلام آباد نیز تهیه شده که باید تایید و درنهایت 

به کمیسیون ماده ۱۰۰ ارسال شود.چمران گفت: اساسنامه سازمان آرامستان ها و پیشگیری و مدیریت بحران نیز در جلسه امروز مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
رئیس شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به دعوت از مسئول فنی مترو به جلسه امروز برای ارائه توضیحات درخصوص خرابی ها، گفت: مدیرعامل مترو در مصاحبه ای از کمبود اعتبار سخن 

گفته بود و به نظر بنده چنین چیزی وجود ندارد. ممکن است در خرید تجهیزات خارجی مشکل وجود داشته باشد، اما اعتبار مورد نیاز تخصیص یافته بود.

افزایش کرایه حمل ونقل 
عمومی از اردیبهشت سال  

آینده

   ایجاد منطقه آزاد تجاری ایران و ترکیه 
در آینده نزدیک

 مدیرعامل سازمان منطقه آزاد ماکو از احداث 
خط آهن ایران و ترکیه خبر داد و گفت: مطالعات 
ایجاد منطقه آزاد مشــترک ایــران و ترکیه در 
حال انجام اســت و تفاهم نامه های آن امضا شده 
است.حســین گروسی از احداث خط آهن ایران 
 و ترکیه خبر داد و اظهار داشــت: ایران و ترکیه

 در سال های پیش رو همکاری تجاری بیشتری 
خواهند داشت.

مدیرعامــل منطقــه آزاد ماکو افــزود: یکی 
از کریدورهــای مهم کشــور کریدور شــرق به 
شمال غرب است که سرخس - بازرگان نام دارد 
و از سوی دیگر کریدور جنوب شرق به شمالغرب 
)چابهــار به بازرگان( همگی به منطقه آزاد ماکو 
ختم می شود و این منطقه می تواند نقش مهمی 

در زمینه تجارت کشور ایفا کند.
وی گفت: ماکو آخرین نقطه اتصال قاره آسیا 
و اروپا است. در گذشته هم این منطقه در نقشه 
جاده ابریشــم قرار داشــت و این موضوع نشان 
دهنده اهمیت این مسیر در بخش تجارت است 
که در زمینه لجستیک، تجارت و ترانزیت فرصت 

سرمایه گذاری مناسبی دارد.
گروسی با اشــاره به امضای تفاهم نامه ایجاد 
منطقــه آزاد مشــترک ایــران و ترکیه، گفت: 
احداث خــط جدید مرند چشــمه ثریا ایگدیر 
کارس می توانــد بــه جهش تبــادلات ریلی دو 

کشور بینجامد.
 پــس از تکمیــل در بخش ریلــی موضوع 
ترانزیــت و جــاده نیز توســعه خواهــد یافت.

مدیرعامــل منطقــه آزاد ماکــو تاکیــد کرد: 
 مطالعــات طرح های مذکور به پایان رســیده و

 تفاهم نامه های آنها توسط روسای جمهور ایران 
و ترکیه امضا شده است.

  بودجــه ۱۴۰۳ فشــار زیــادی به 
تولیدکنندگان تحمیل خواهد کرد

رییس اتاق تهران گفت: بودجه ســال آینده 
فشــار و چالش های زیادی بــه تولیدکنندگان 

تحمیل خواهد کرد.
محمود نجفــی عرب رئیس اتــاق بازرگانی 
تهران، در ســیزدهمین جلسه هیأت نمایندگان 
اتاق تهران با بیان اینکه سال ۱۴۰۲ سال سختی 
بود، اظهار کرد: پیش بینی می شود بودجه سال 
آینده فشارهای زیادی را بر بنگاه های اقتصادی 
تحمیل کند و چالش های بیشــتری پیش روی 

تولیدکنندگان قرار دهد.
 ایــن امر لــزوم چانه زنی بهتر بــا نهادهای 
دولتی را می طلبد.وی افزود: در سال ۱۴۰۲ برای 
نخستین بار در اتاق تهران، بودجه ریزی عملیاتی 
بر مبنای برنامه راهبردی تنظیم شــد که البته 

هنوز به ایده آل نرسیدیم.
 همچنین تلاش کردیم بیمارستان بازرگانان 
مبتنــی بر بودجه اتاق تهــران فعالیت کند. در 
تلاش هستیم با حاکمیت ارتباط تنگاتنگی داشته 
باشیم و حرف بخش خصوصی را به بخش دولتی 

انتقال دهیم.
وی به بودجه ۱۴۰۳ اتاق تهران اشاره کرد و 
گفت: در سال آینده ۳۴ درصد بودجه اتاق صرف 
توسعه این نهاد خواهد شد که بر همین مبنا نیز 
بودجه حمایتی از تشکل ها هفت برابر می شود.

نجفــی عرب اظهار امیدواری کرد که در ســال 
آینده گام های مؤثری در رفع مشکلات اقتصادی 

مردم برداشته شود. 

  تکمیل آبرســانی به ۵۰۰۰ روستا در 
سال جاری

مدیر عامل شرکت مهندسی آبفای کشور از 
تکمیل آبرسانی به ۵۰۰۰ روستای کشور در سال 

جاری خبر داد.
 به نقل از آبفای کشــور، هاشم امینی با بیان 
اینکه طــرح جهاد آبرســانی از پروژه های ویژه 
وزارت نیرو و تســریع در اتمــام آن از تأکیدات 
مهم رئیــس جمهوری برای تأمیــن پایدار آب 
شرب و بهداشت روســتاهای کشور است بیان 
کــرد: در فاز اول این طــرح تا به امروز ۱۰ هزار 
روســتای دارای تنش آبی شناســایی شده که 
 نزدیک به ۵۰ درصد آنها یعنی ۵۰۰۰ روســتا از 

نعمت آب شرب بهره مند شده اند.
امینی با اشــاره بــه اینکه بــرای این طرح 
در فــاز اول اعتباری معادل ۵۰ هــزار میلیارد 
تومان در نظر گرفته شــده است گفت: اعتباری 
 کــه تا کنــون بــرای این طــرح بــه تصویب

 رسیده ۲۲ هزار میلیارد تومان بوده که ۱۶ هزار 
میلیــارد از این اعتبــار تخصیص یافته و هزینه 

شده است.
مدیرعامل شــرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشــور از پیشــرفت فیزیکی ۴۶ درصدی این 
طــرح خبر داد و اضافه کرد: مشــارکت خیرین 
در طــرح جهاد آبرســانی قابل توجــه بوده، به 
صورتی که احداث تأسیســات آبرســانی ۶۳۱ 
 روستا از ۵ هزار روستای یادشده توسط خیرین

 انجام شده است.
امینی با بیان اینکه مجمع خیرین آب رسان در 
۱۴ استان ثبت و تشکیل شده است، گفت: انعقاد 
تفاهم نامه با خیرین و صنایع و نهادهای انقلابی 
برای مشارکت در طرح آب رسانی به ۲۳۰۰ روستا 

تاکنون انجام شده است.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

در ادامه دخالت های بهارســتان در سیاســت های ارزی کشــور، روز 
گذشــته یکی از نمایندگان مجلس شورای اسلامی در توئیتی مدعی شد 
که تخصیص ارز مســافری متوقف خواهد شد؛ این ادعا در شرایطی است 
که اعلام سیاســت های ارزی و پولی کشور بر عهده بانک مرکزی است و 
تصمیم گیری نسبت به شیوه تخصیص ارز به سرفصل های مختلف بر عهده 
نمایندگان مجلس نیست. بانک مرکزی در مقطع کنونی بر خلاف سال های 
گذشته با تدبیر ویژه ای پیش از اوج گیری سفرهای خارجی نوروزی، سرانه 
ارز مســافری را افزایش داد تا متقاضیان ارز در یک بازار رسمی نیاز خود 
را بر طرف کنند و از بروز التهاب در بازار غیررســمی ارز جلوگیری کرد. 
همچنین بانک مرکزی با اصلاح فرایند تخصیص ارز، اجازه نداد صف های 
طویلی همچون ادوار گذشته در مقابل صرافی ها ایجاد شود. در حال حاضر 
ارز مســافری پس از دریافت کارت پــرواز و عبور از گیت فرودگاه و پس 
از اســکن پاسپورت امکان دریافت دارد در حالی که در گذشته به راحتی 
صرفاً با داشتن یک بلیت هواپیما فرد متقاضی امکان دریافت ارز مسافری 
از صرافی ها و کنســل کردن سفر و فروش آن در بازارغیررسمی را داشت. 
این نارسایی در مقطع کنونی با اصلاحات بانک مرکزی در فرایند تخصیص 
ارز مرتفع شــد و علاوه بر اینکه امکان سوء اســتفاده و بروز مازاد تقاضای 
ارز مســافری وجود ندارد، صفی در مقابل صرافی ها تشکیل نشد. تصاویر 
آرشیوی از مقابل برخی صرافی های سطح شهر از سال 9۶ تا سال گذشته 
نمایانگر این موضوع است که همواره در آستانه سال نو، در مقابل صرافی ها 
و میدان فردوسی برای خرید اســکناس دلار از بازارغیررسمی، ازدحام و 
صف های طویلی شکل می گرفت در حالی که در سال جاری روند تخصیص 

ارز مسافری بسرعت و بدون ایجاد صف ادامه یافته است.

خبرسازی تنها با یک تصویر تکراری
همزمان با اینکه روند نزولی نرخ ارز در بازار غیر رسمی آغاز شد. عده ای 
که از کاهش قیمت ارز متضرر می شدند با انتشار مجدد و وایرال گسترده یک 

فیلم تکراری روزهای گذشته، از صف ایجاد شده در فرودگاه برای دریافت ارز 
مسافرتی، به دنبال تخریب سیاست های ارزی و ایجاد جو عمومی منفی علیه 
تدبیر صحیح بانک مرکزی و ایجاد التهاب در بازار بودند. حقیقت موضوع 
این بود که در ظهر چهارشــنبه هفته گذشته ویدیویی در فضای مجازی 
منتشر شد که نشان می داد در مقابل خودپرداز های بانکی در فرودگاه امام 
خمینی)ره( برای دریافت ارز مسافرتی ازدحام شده است در حالی که این 
اتفاق تنها برای همان لحظه بوده و صف کشــیدن مسافران برای دریافت 
ارز مسافرتی در صبح چهارشنبه، تنها مربوط به دقایقی محدود و به علت 
نزدیک بودن زمان چند پرواز با یکدیگر بوده است. بررسی روند تخصیص 
ارز در سایر ساعات طی روزهای گذشته نشان می دهد، دریافت ارز مسافرتی 
بعد از گیت فرودگاه براحتی و بدون هیچگونه مشکلی از طریق بانک های 

ملی، ملت و سامان صورت می گیرد.

  تخصیص ارز مسافری ادامه دارد
رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل شرکت شهر فرودگاه امام خمینی گفت: 
مســافران در فرودگاه برای دریافت ارز مشکلی ندارند. سعید چلندری روز 
دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا اظهار کرد: هیچ منعی برای دریافت ارز 
در فرودگاه امام خمینی وجود ندارد و مسافران محترم در کمال آرامش دریافت 
ارز را انجام می دهند. وی درباره صف های طولانی دریافت ارز مســافرتی در 
فرودگاه امام و اقدامات انجام شده برای کمک به باجه های بانکی مستقر در 
فرودگاه اظهار داشت: باید توجه داشت این ازدحام برای دریافت ارز مسافرتی 
و ایجــاد صف طولانی فقط یک بار رخ داد.چلنــدری ادامه داد: در روزهای 
اخیر تنها یک بار ســامانه بانک ملی برای ارائه ارز مســافرتی برای حدود ۵ 
ساعت قطع شد که با همکاری فرودگاه، بانک ملی توانست ارز مسافرتی را 
به صورت دستی به مسافران پرداخت کند. مدیرعامل شرکت شهر فرودگاه 
امام گفت: پس از آن در راستای افزایش سرعت عمل، ۶ دستگاه خودپرداز 
به دستگاه های خودپرداز موجود اضافه و در بخش های مختلف تعبیه شد تا 

مسافران برای استفاده از خودپردازهای ارزی معطل نمانند.

  حذف واسطه گری صراف ها با تدبیر بانک مرکزی
مهم ترین تغییری که در سیاســت جدید بانک مرکزی برای تخصیص 
ارز مسافری صورت گرفته، حذف واسطه گری  صرافی ها و عرضه مستقیم 

آن توسط شعب بانک ها است.
طی سال های گذشته ســهمیه ارز مسافری از طریق صرافی ها توزیع 
می شد و آنها مبلغی بابت کارمزد این کار برمی داشتند اما با سیاست جدید 
بانک مرکزی، نقش واسطه گری صرافی ها حذف شده و مشتریان کارمزدی 
هم بابت این کار پرداخت نمی کنند. به نظر می رســد صرافی ها مهم ترین 
بازندگان سیاست جدید ارزی بانک مرکزی در توزیع ارز مسافری هستند 
و طبیعتاً مردم هم که به علت دریافت ســریع و مستقیم ارز از باجه های 
بانک ها در فرودگاه، دیگر نیازی به مراجعه به صرافی های شهر و معطلی 

و پرداخت کارمزد هم ندارند، برندگان این سیاست محسوب می شوند.

  الزام قانونی تخصیص ارز مسافری
هدف اصلی اجرای این سیاســت ارزی مطابق قانون، مدیریت تقاضای 
بازار ارز در پایان ســال آن هم در بســتر مبادلات رسمی ارز کشور اعلام 
شده و پاسخگویی به تقاضای ارز مسافرتی به عنوان یکی از سرفصل های 
ارز خدماتی تعریف شده در مقررات ارزی کشور، بر اساس نرخ مرکز مبادله 
ارز و طلای ایران کاملًا در چهارچوب قوانین جاری بوده و مسبوق به سابقه 
است. بررسی آمار تخصیص ارز مسافرتی هوایی در سال های گذشته نشان 
می دهد میزان دریافت ســهمیه ارز مسافرتی رقم بالایی نیست و در اوج 
سفرهای نوروزی ارقامی کمتر از ۲۰ میلیون دلار در یک ماه به این موضوع 
اختصاص یافته و اساســاً طرح ادعاهایی مثل »تاراج منابع ارزی کشــور 
برای ســفرهای خارجی« نادرست است. لازم به ذکر است که تخصیص 
ارز مســافرتی هوایی به طور کامل در چهارچوب نیاز ارزی احصا شده در 
بخش سوم مقررات ارزی بانک مرکزی و برای مسافرت های هوایی با اهداف 
مختلفی نظیر زیارتی، گردشگری، آموزشی و اداری انجام می گیرد که قانوناً 
بانک مرکزی مکلف به پاسخگویی به این تقاضا بر اساس نرخ مستخرج از 
مبادلات ارزی انجام شده در بازار رسمی ارز کشور است. سازکار تخصیص 
ارز مسافرتی هوایی نیز به گونه ای طراحی شده تا ارز تخصیصی صرفاً به 
متقاضیان با نیاز واقعی یعنی به »مسافران بعد از درگاه خروجی فرودگاه 
و پس از خروج از مرز هوایی فرودگاه های بین المللی کشور« پرداخت شود؛ 
از این رو ادعای مطرح شده در برخی مصاحبه ها مبنی بر انتقال مجدد ارز به 
بازار تهران پس از دریافت توسط متقاضی یا استفاده از بلیت تقلبی برای 
کسب درآمد از اختلاف قیمت در بازار، در این سازکار میسر نیست. لازم 
به ذکر اســت که تخصیص ارز مسافری در بازه زمانی سال ۱۴۰۲، برای 
اهداف مختلف مسافرتی اعم از تسهیل سفر زائران اربعین حسینی و حج 
تمتع، مازاد بر سرانه ارز مسافرتی و از طریق مراجعه متقاضیان به شعب 
بانک های عامل انجام شده است. لذا پاسخگویی به تقاضای ارز مسافرتی 
به عنوان یکی از سرفصل های ارز خدماتی تعریف شده در مقررات ارزی، بر 
اساس نرخ مرکز مبادله ارز و طلای ایران کاملًا در چهارچوب قوانین جاری 
و مســبوق به سابقه بوده است؛ از این رو استفاده از تعابیر غیرکارشناسی 
نظیر توزیع رانت یا تخصیص یارانه، در مواجهه با انجام وظیفه قانونی بانک 

مرکزی نوعاً تشویش اذهان مخاطبین است.
بر همین اساس افزایش سرانه ارز مسافرتی با هدف اصلی مدیریت تقاضا 
در بازار ارز پایان سال صورت گرفته است. در واقع، نادیده گرفتن تقاضای 
موجود در حوزه مسافرت هوایی منجر به حذف آن نشده بلکه متقاضیان 
را به سمت بازار غیررسمی سوق می دهد که این مسأله علاوه افزایش فشار 
تقاضا و تحریک قیمت، باعث تعمیق بازار غیررسمی و مرجعیت بیشتر آن 
نزد متقاضیان ارز نیز خواهد شد، به گونه ای که بسیاری از افراد برای رفع 
نیاز ارزی خود مجبور به انجام مبادله و تبعیت از نرخ  بازاری خواهند بود 
که مطابق قوانین جاری کشور از مصادیق قاچاق کالا و ارز تلقی می شود.

  جمع شدن صف ها مقابل صرافی ها
علاوه بر اینکه بانک مرکزی با تدبیر بموقع خود به منظور پاسخ به نیاز 
رسمی متقاضیان ارز مسافری، اجازه نداد التهابی در بازار غیررسمی ایجاد 
شود، با اصلاح رویه تخصیص ارز مسافری اجازه نداد صف در مقابل صرافی ها 
ایجاد شود و در همین راستا، ارز مسافری تنها به مسافران تخصیص داده 

شد و امکان ایجاد تقاضای سفته بازانه را از بین برد.

در حال حاضر ارز 
مسافری پس از دریافت 

کارت پرواز و عبور از 
گیت فرودگاه و پس 
از اسکن پاسپورت 

امکان دریافت دارد در 
حالی که در گذشته به 
راحتی صرفاً با داشتن 

یک بلیت هواپیما 
فرد متقاضی امکان 

دریافت ارز مسافری 
از صرافی ها و کنسل 

کردن سفر و فروش آن 
در بازارغیررسمی را 

داشت. 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/12/23
شماره : 1605

بهبود معیشت مردم با تداوم بهبود شاخص ها

آدرس غلط برای بازار ملک؛ آیا مشاورین املاک مقصرند؟

وزارت اقتصاد اعلام کرد: مهار تورم و رشد تولید اولویت اول دولت در برنامه های 
اقتصادی بوده و بهبود شاخص های اقتصادی حکایت از این ریل گذاری صحیح دارد 
اما این وضعیت طبیعتا برای دولت مطلوب نیســت و تداوم رشد اقتصادی و بهبود 

شاخص ها قطعا زمینه ساز بهبود وضعیت معیشت مردم خواهد شد.
 وزارت امور اقتصادی و دارایی در پاســخ به گزارش روز ۲۰ اســفند ماه روزنامه 
هم میهن با عنوان »نگرانی مراجع در آســتانه رمضان« و روزنامه جمهوری اسلامی 
با عنوان »فقراقتصادی قدغن اســت، مملکت را نمی شود کمیته امدادی اداره کرد« 
توضیح داد: نگرانی مراجع از وضعیت اقتصادی و فشار معیشتی بر مردم نگرانی کاملا 
به حق و نگرانی قابل درکی است و دولت با درک درست از این وضعیت تمام تلاش 
خود را برای رفع مشکلات اقتصادی معطوف داشته و بهبود شاخص های اقتصادی 

حکایت از درست بودن این ریل گذاری دارد.
مجموعه سیاســت های پولی و مالی دولت معطوف به کاهش تورم بوده است و 
می توان به انضباط بخشی کامل به دریافت ها و پرداخت های دولت با حساب واحد 
خزانه و پرداخت به ذینفع نهایی و همچنین کشیدن ترمز نقدینگی به عنوان یکی از 
مهمترین موتورهای خلق تورم که از ۴۲ درصد به ۲۵ درصد رسیده است، اشاره کرد.

بر اســاس این گزارش، در ســال جاری دولت علاوه بر برنامه های پیشین خود 
برای مهار تورم، در راســتای تحقق شعار سال یعنی مهار تورم و رشد تولید، برنامه 
ها و اقدامات اجرایی در قالب یک بســته ۱۰ بندی در ستاد اقتصادی دولت مصوب 
و ابلاغ کرد. ناگفته نماند که ســال ۱۴۰۲ به دلیل مشــکلاتی که در زمستان سال 
گذشــته رخ داد، جهش نرخ ارز و آثار جنگ ارزی که مصادیق آن بارها مورد اشاره 
قرار گرفت با وضعیت نامناســب تورمی آغاز شد و تورم نقطه به نقطه فروردین ماه 

۵۵.۵ درصــد بــود اما در نتیجه تمرکز دولت بر مهار تــورم در پایان بهمن ماه این 
شاخص به ۳۵.۸ درصد رسید.

همچنین بر اســاس آخرین گزارش مرکز آمار رشــد اقتصادی در پاییز امسال با 
ثبــت عدد ۵.۱ درصد با نفت و ۲.۵ درصد بدون احتســاب نفت، ادامه دهنده روند 
مثبت رشد در فصول گذشته بوده است. همچنین در 9 ماهه امسال رشد اقتصادی 
با نفت مثبت ۶.۷ و بدون نفت ۴ درصد بود که نسبت به سال های گذشته رشد قابل 
توجهی اســت؛ یعنی میزان رشد تولید که در 9 ماهه امسال میزان رشد تولید ۴.۸ 

درصدی 9 ماهه سال گذشته را به ۶.۷ درصد افزایش دادیم .
آمارهای بانک مرکزی نیز موید همین روند است هرچند در اعداد به دلیل تفاوت 
برخی معیارهای مورد سنجش متفاوت است. یکی از مهم ترین شاخص های اثرگذار 

بر فرایند رشــد، مسئله بهره وری است؛ براســاس آخرین گزارش سازمان اداری و 
استخدامی، در سال ۱۴۰۱ از ۴ درصد رشد اقتصادی، ۳.۱ درصد از محل بهره وری 

محقق شده است.
تداوم رشــد اقتصادی در فصول اخیر حکایت از تداوم این رشد و خروج از چاله 
رشــدهای صفر و منفی است و نشان می دهد اقتصاد کشور از وضعیت دهه 9۰ به 

خوبی عبور کرده و وارد مسیر دیگری شده است.
البته تداوم تورم بالای ۳۵ درصد در ۶ ســال گذشــته طبیعتا بر معیشت مردم 
تاثیرات منفی گذاشته است و اعداد به دست آمده از کاهش تورم نقطه به نقطه که 
به آن اشاره شد نتوانسته هنوز تلخکامی ناشی از تورم ماندگار سال های اخیر را بر 
طرف کند و برای دولت هم مطلوب نیست، اما این اعداد نشان دهنده کاهش مستمر 

تورم است و تلاش دولت نیز استمرار این روند و کاهش تورم در سال آینده است.
احیای بخش زیادی از واحدهای اقتصادی تعطیل و نیمه فعال در دولت سیزدهم، 
اجرایی کردن تسهیلات تبصره ۱۸ در دولت سیزدهم برای رشد اشتغال و در نتیجه 
کاهشی شدن نرخ بیکاری حکایت از مسیر درستی است که در حال طی شدن است؛ 
اکنون نرخ بیکاری در ۲۴ اســتان تک رقمی شده و فقط در ۷ استان ۲ رقمی مانده 

است و میانگین نرخ بیکاری کل کشور به ۷.۶ درصد رسیده است.
صدور بیش از ۱.۵ میلیون مجوز از طریق ثبت درخواست در درگاه ملی مجوزها 
بدون نیاز به حضور و کاغذ و مواجهه با رویه های سخت گیرانه، تنوع بخشی به تامین 
مالی تولید با اســتفاده از ظرفیت های داخلی و تامین مالی دانش بنیان ها از بازار 
سرمایه و جذب سرمایه خارجی نیز ابعاد دیگری از کارنامه اقتصادی دولت است که 
در کنار تخصیص صد درصدی بودجه های عمرانی، فضای آینده را امیدبخش می کند.

در طول ۱۰ ســال گذشــته و موج هایی که باعث ایجاد تورم شدند نام یک صنف 
بیشتر از همیشه در اخبار به گوش خورده است؛ مشاورین املاک. در فضای تورم بویژه 
در مسکن، اولین انگشت های اتهام همواره به سمت این صنف نشانه رفته است. اما آیا 

واقعا این حرفه در ایران باعث به هم ریختگی در قیمت و کمیابی آن است.
 در طول سال های گذشته که موضوع کنترل تورم بیشتر از پیش مطرح بوده، حذف 
واسطه ها به عنوان راهکاری برای کنترل قیمت مورد توجه بوده است. بویژه در مسکن که 
به دلیل عدم وجود شاخص های قابل اتکا در قیمت گذاری، هر قیمتی می تواند توجیه پذیر 
باشد، اما آیا آدرس های فعلی در خصوص به حاشیه راندن مشاورین املاک، درست است؟

یکی از مهم ترین دلایلی که باعث شده این احساس شکل گیرد که دیگر نیازی به 

مشاورین نیست، تکیه بر پلتفرم هایی است که افراد غیرحرفه ای مانند مالکان می توانند 
بدون حضور واســطه، املاک خود را آگهی کنند. اما سوال اصلی اینجاست که با چه 

نرخی؟ و یا تمام آنچه باید بگویند را خواهند گفت؟
مشاورین املاک هر چند مانند هر بنگاه اقتصادی دیگری به دنبال حداکثرسازی سود 
خود است، اما تفاوتی اساسی با مالکین اصلی دارند. آن ها به دلیل هزینه های جاری خود 
مانند اجاره مغازه، حقوق، هزینه های زندگی و ... بخشی هستند که همواره به دنبال رونق 
بازار و جریان داشتن معاملات اند در صورتی که مالکان از شغل دیگری درآمد دارند و 
رکود بازار، تاثیری بر روند زندگی آن ها ندارد؛ بنابراین در همین نگاه می توان متوجه 
شد که مشاورین قطعا قیمت های معقول تری را باید ارایه دهند تا معامله انجام شود و 

مالکین می توانند قیمت گذاری انجام دهند که نامعقول و در انتظار معامله قرار گیرد.
از سوی دیگر یک مالک که در این حرفه قرار ندارد چگونه می تواند قیمت گذاری 
کند؟ در حال حاضر مالکان با توجه به قیمت سایر مالکان این فرآیند را انجام می دهند 
و این چرخه ای معیوب است. چرا که عجله ای برای رونق بازار نیست، هر مالک در طول 
مسیر می تواند بار ها قیمت خود را از روی سایر مالکان اصلاح کرده بدون آنکه متوجه 

باشد آیا قیمت می تواند به معامله منجر شود یا خیر.
همچنین هر مالک، به دلیل آنکه ذینفع اساسی است و همان ملک را صرفا در اختیار 
دارد و بزرگترین سرمایه اش محسوب می شود، از معایب ملک خود صرف نظر کرده و 

بر روی محاسن آن، تاکیدی اغراق گونه می کند.
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صادرات غیرنفتی بوی نفت می دهد

ابوالفضل حمیدی   |    اقتصاد ایران در روزهای پایانی بهمن ماه سال ۱۳۹۲ شاهد ابلاغ یکی از مهمترین اسناد کلان و تعیین کننده 
بود؛ سیاست های کلی اقتصادی موسوم به »اقتصاد مقاومتی« از طرف رهبر معظم انقلاب بر اساس بند یکم اصل ۱۱۰ قانون اساسی 

و پس از مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام به رؤسای قوای سه گانه ابلاغ شد.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

رئیس کل اسبق بانک مرکزی با اشاره به اینکه برخی تحولات بازار ارز خارج از اختیار بانک مرکزی است، گفت: در بازار ارز، سیاستگذار ارزی تنها بازیگر اصلی آن نیست و جریانات بیرونی 
متعددی می تواند بر نرخ ارز موثر باشند.

محمود بهمنی، رئیس کل اسبق بانک مرکزی پیرامون اقدام اخیر سیاستگذار پولی در راستای انتشار اوراق گواهی سپرده خاص با نرخ ۳۰ درصد در شبکه بانکی کشور، با اشاره به اینکه نرخ 
حقیقی سود سپرده بانکی در حال حاضر منفی است، به ایسنا گفت: گواهی سپرده این امکان را فراهم می آورد که نقدینگی در مقاطعی که اقتصاد با شوک بیرونی یا تنش هایی که انتظارات 

تورمی را تشدید می کند، جذب شبکه بانکی شود و مانع از بروز التهاب در بازارهای مالی و دارایی شود.
رئیس کل اسبق بانک مرکزی گفت: ایجاد بستر جذب نقدینگی، منجر به جلوگیری از ایجاد مازاد تقاضا در بازارهایی همچون سکه و طلا خواهد شد و همین امر می تواند باعث آرامش در 

بازارهای مختلف شود. 

برخی تحولات بازار ارز 
خارج از اختیار بانک 
مرکزی است

  فروشــندگان ارز مسافرتی نقره داغ 
می شوند

بانک مرکزی برای جلوگیری سوءاستفاده از 
ارز مسافری در نامه ای به فرودگاه های بین المللی 
کشور درخواســت کرد تا اسامی افرادی که ارز 
مســافرتی دریافت کرده، اما بلیت پرواز خود را 

کنسل کرده اند، به این بانک اعلام شود.
 خریــد ارز برای ســفرهای خارجی یکی از 
علت های افزایش تقاضا در بازار ارز است و بانک 
مرکزی تلاش می کند تا نیازهای ارزی کشور را 
از طریق مبادی رسمی تامین کند و با اختصاص 
ارز مسافری به دنبال این است که از سوداگری 
و ایجاد صف در مقابل صرافی ها جلوگیری کند.

بانک مرکزی تاکید کرده بود که تخصیص ارز 
مسافرتی هوایی به طور کامل در چارچوب نیاز 
ارزی احصاء شده و در بخش سوم مقررات ارزی 
این بانک و برای مســافرت های هوایی با اهداف 
مختلفی نظیر زیارتی، گردشــگری، آموزشی و 
اداری انجام می شود و قانوناً بانک مرکزی مکلف 
به پاسخگویی به این تقاضا بر اساس نرخ مستخرج 
از مبادلات ارزی انجام شــده در بازار رسمی ارز 

کشور است.
سیاست بانک مرکزی در زمینه تخصیص ارز 
مســافری تغییری نکرده و فروش ارز مسافری 
هوایی به متقاضیان همچنان ادامه دارد. مدارک 
مورد نیاز برای خرید ارز متقاضیان شــامل ارائه 
گذرنامه معتبر، بلیت مســافرت هوایی و رسید 
پرداخت عوارض خروج از کشــور است. تحویل 
ارز در درگاه خروجــی فرودگاه ها به مســافران 

صورت می پذیرد.
مهم ترین تغییری که در سیاست جدید بانک 
مرکزی برای تخصیص ارز مسافری صورت گرفته، 
حذف واسطه گری صرافی ها و عرضه مستقیم آن 

توسط شعب بانک ها است.
حال اختصــاص ارز و افزایش ســهمیه ارز 
مســافرتی باعث شده که برخی به این سیاست 
انتقاد داشــته باشند و آن را توزیع رانت و حراج 
منابــع ارزی می داننــد، البته بانــک مرکزی با 
اشــاره به مدیریت تقاضا در بازار ارز اعلام کرد: 
پاســخگویی به تقاضای ارز مسافرتی به عنوان 
یکی از ســرفصل های ارز خدماتی تعریف شده 
در مقررات ارزی کشــور است که بر اساس نرخ 
مرکز مبادله ارز و طلای ایران انجام می شــود و 
کاملًا در چارچوب قوانین جاری بوده و مسبوق 

به سابقه است.
برخی می گویند افزایش سهمیه ارز مسافرتی 
از ۵۰۰ یــورو به ۱۰۰۰ یورو ســبب شــده تا 
افــرادی با سوءاســتفاده از این خدمات و خرید 
بلیــت ارزان قیمت خارجی از گیــت فرودگاه 
عبور کرده و ســهمیه ارز مســافرتی را دریافت 
کنند، ولی ســوار هواپیما نمی شوند و با کنسل 
 کــردن بلیــت و پرداخــت هزینه کنســلی و

 فروش ارز خریداری شده، سود ۱۶ میلیون تومانی 
نصیبشان می شود.

بانــک مرکزی برای جلوگیــری از این اقدام 
در نامه ای بــه فرودگاه های بین المللی کشــور 
درخواست کرد تا اسامی افرادی که ارز مسافرتی 
را دریافت کرده؛ اما بلیت پرواز خود را کنســل 
کرده انــد، به این بانک اعلام شــود. بر اســاس 
شــنیده ها بانک مرکزی قصد دارد ارز مسافرتی 
ایــن افراد را پس گرفته و در صورت عدم عودت 
آن توسط این اشــخاص، محدودیت های بانکی 

برای آنها اعمال کند.

کاهش وابستگی به درآمدهای حاصل از فروش نفت و گاز، ارتقای شاخص های عدالت اجتماعی، افزایش تولید، اشتغال و بهره وری 
از جمله موارد مطرح شده در سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی است. در کنار آن، در هر دوره نیز در برنامه های توسعه ای بر لزوم 
کاهش اتکا به درآمدهای نفتی تاکید شده و دولت موظف شده با تعریف راه های درآمدی متنوع، اقتصاد را از نفتی بودن دور کند.

بر همین اساس نیز سیاست های کلی کشور و نظام بر مبنای کاهش اتکای کشور به درآمدهای نفتی، از طریق توسعه صادرات 
غیرنفتی تنظیم و هدایت شــده است. بنابراین، آمار عملکرد تجارت خارجی کشور در حوزه صادرات غیرنفتی همواره از اهمیت 

ویژه ای برخوردار بوده و نشانگر موفقیت یا عدم موفقیت سیاست گذاری ها و عملکرد اقتصاد کشور در این بخش است.
امروز که ۱۰ ســال از ابلاغ این ســند مهم اقتصادی و ۲۰ سال از سندهای توسعه سوم می گذرد متأسفانه شاهد آن هستیم 
که تراز تجاری به قدری منفی شده که در حال زدن رکورد است؛ آمار ۱۱ ماهه تجارت خارجی کشور نشان می دهد که در این 
بازه زمانی ۱۲۴ میلیون و ۷۵۶ هزار تن کالا به ارزش ۴۴ میلیارد و ۸۹۰ میلیون دلار کالای غیرنفتی صادر شده و در مقابل ۳۵ 
میلیون و ۷۶۶ هزار تن کالا به ارزش ۵۹ میلیارد و ۸۸۰ میلیون دلار کالا وارد شده، بنابراین تراز تجاری نزدیک به ۱۵ میلیارد 

دلار منفی شده است.
اما این تمام ماجرا نیست، داستان از آنجایی تلخ تر می شود که سری به شیوه جدید آماردهی دولت بزنیم؛ گمرک ایران که تا 
پیش از این از ارائه آمار مربوط به صادرات نفتی امتناع می کرد، از چند ماه پیش شروع به تلفیق آمار صادرات نفتی با غیرنفتی 
کرد تا از این طریق زهر منفی بودن تراز تجاری را بگیرد؛ این شیوه مثمر ثمر هم بوده به گونه ای که از زمان اعلام آمار مربوط به 
صادرات نفت رسانه ها کمتر به مساله منفی شدن تراز تجاری در بخش صادرات غیرنفتی پرداخته اند. تقریباً اغلب رسانه ها همگام 
با وزارت امور اقتصادی و دارایی، اعلام می کنند که تراز تجاری مثبت اســت اما دقیق اشــاره نمی کنند که به دلیل احتساب آمار 
مربوط به صادرات نفت تراز تجاری مثبت شده است؛ به عنوان نمونه تراز تجاری ۱۱ ماهه را مثبت ۱۹ میلیارد دلار عنوان کرده اند.

این وضعیت در حالیســت که دو ســال پیش و پس از روی کار آمدن دولت سیزدهم، یکی از برنامه های اصلی اقتصاد کشور 
توسعه تجارت خارجی به ویژه با تمرکز بر کشورهای همسایه و آفریقایی اعلام شد؛ وقتی هدف »توسعه تجارت« اعلام می شود 
یعنی قرار است دولت صادرات غیرنفتی را توسعه دهد. همان کلیدواژه ای که بارها نیز در بیانات مقام معظم رهبری شنیده شده 

و معظم له حتی در سیاست های اقتصادی مقاومتی نیز بر این امر تاکید مؤکد کردند.
با این حال امروز شاهد وضعیتی هستیم که دولت برای شانه خالی کردن از منفی شدن تراز تجاری در بخش غیرنفتی، اقدام 
به پاک کردن صورت مساله کرده و با احتساب آمار صادرات نفت سعی دارد نشان دهد که تراز تجاری نه تنها مشکلی ندارد بلکه 

نزدیک به ۱۹ میلیارد دلار هم مثبت است!
امروز در حالی شــاهد این وضعیت در تجارت غیرنفتی کشــور هســتیم که بارها و بارها کارشناسان و خبرگان حوزه تجارت 

نسبت به مهجور بودن سبد صادراتی ایران و محدود بودن کشورهای هدف صادراتی هشدار داده اند.
حتی آمارهای منتشر شده از سوی دولت نیز بر این ادعا صحه می گذارد؛ بررسی آمار ۱۱ ماهه 
نشــان می دهد که در این بازه زمانی همچون سنوات قبل کالاهایی از قبیل گاز طبیعی مایع شده، 
پروپان مایع شــده، متانول و محصولات نیمه تمام از آهن یا از فولاد بیشــترین حجم صادرات را به 
خود اختصاص داده اند.همچنین در این بازه همچون ســالهای قبل ۵ کشور خریدار عمده کالاهای 
صادراتــی ایران بوده اند؛ صادرکننــدگان داخلی ۱۲ میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار کالا به »چین«، ۸ 
میلیــارد و ۶۰۰ میلیون دلار به »عراق«، ۵ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار به »امارات متحده عربی«، 
۳ میلیارد و ۸۰۰ میلیون دلار به »ترکیه« و ۲ میلیارد دلار به »هند« صادرات داشــته اند. فقط در 
سالهای قبل گاهی نام افغانستان و پاکستان نیز بین ۵ کشور عمده صادراتی ایران نیز دیده می شد.

صادرات روی کالاهای کم ارزش متمرکز شده و از آن طرف کالای مصرفی نهایی وارد کشور شده 
استنکته دیگر آنکه وزن کالاهای صادراتی ۱۲۴ میلیون و ۷۵۶ هزار تن و وزن کالاهای وارداتی ۳۵ 
میلیون و ۷۶۶ هزار تن بوده که بیانگر آن اســت که صادرات روی کالاهای کم ارزش متمرکز شده 
است؛ در واقع خارجی ها اقدام به خرید مواد اولیه همچون آهن، مواد پتروشیمی و… با قیمت ارزان از 
ایران کرده اند و از آن طرف کالای مصرفی نهایی وارد کشور شده است؛ یعنی ایران در مقابل صادرات 

مواد اولیه و مواد خام و نیمه خام اقدام به واردات کالاهای مصرفی کرده است.
دی ماه نیز مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت ایران نیز بر این موضوع صحه گذاشته 
و گفته بود که »بیش از ۷۵-۷۰ درصد صادرات کشــور را محصولات کامودیتی و کالاهای خام و 
نیمه خام تشکیل می دهد و سهم کالاهای با ارزش افزوده بالا به رغم روند رو به رشدی که از سال های 
اخیر آغاز شده است، همچنان اندک است. همچنین تقریباً می توان گفت ۸۰ درصد صادرات کشور 
عملًا به ۵ کشــور صورت می گیرد. این پنج کشــور شامل چین، عراق، ترکیه، امارات و هند است و 

عملًا ۸۰ درصد صادرات ایران به این ۵ کشور و در ۵ گروه کالایی است.«
دولت می تواند با بهبود ظرفیت تولید و هموار کردن مسیر صادرات برای محصولات کوچک تر و 
اقتصادی تر و حرکت به سمت تولید محصول با ارزش افزوده بالاتر و حمایت از صنایع پایین دستی، 
نه تنها برای خود ارزآوری مناسبی داشته باشد بلکه با توسعه این صنایع، به اشتغالزایی و رشد صنعت 
نیز کمک کند. اما دولت نه تنها کمکی به توسعه مسیر صادراتی نمی کند، هر چند وقت یک بار نیز 
بدون اعلام قبلی به صورت رندوم اقدام به محدودیت یا ممنوعیت صادرات کالاها می کند که همین 

مساله موجب می شود بازارهای هدف که محدود هم هستند، از دست بروند.
زمانی که یک سبد صادراتی از نظر تنوع، حجم و قیمت کالایی محدود باشد، در صورتی که اتفاق 
خاصی در یک برهه از زمان رخ دهد، آسیب بزرگی به صادرات و اقتصاد وارد می شود که نمونه آن 

را نیز طی ۴ سال اخیر و با بازگشت تحریم های اقتصادی شاهد بودیم.
شرایط تحریمی به تنهایی تجارت را پرریسک و بازارها را محدود می کند، بنابراین با توجه به آنچه 
در واقعیت در حال وقوع است، اولین راه برون رفت از این وضعیت، تنوع بخشی به سبد صادراتی و 
فاصله گرفتن از خام فروشی و کالاهای فاقد ارزش افزوده است. این موضوع نیز با افزایش صادرات دانش 
بنیان و صنایع پایین دستی محقق می شود و می تواند تبعات تحریم بر صادرات را به حداقل برساند.

 بدعت جدید دولت سیزدهم
لازم به یادآوری اســت که در ســال ۸۶ دولت نهم برای نخســتین بار با بدعــت گذاری، آمار 
میعانات گازی را به ســرجمع صادرات غیرنفتی اضافه کرد؛ البته ســازمان توســعه تجارت، متولی 
و سیاســت گــذار و هدایتگر حوزه تجارت خارجی تلاش کرد تا ایــن بدعت را به گونه ای مدیریت 
کنــد؛ به گونــه ای که در اعلام آمار صادرات غیرنفتی، ردیف میعانــات گازی را به صورت جداگانه 
اعلام می کرد؛ بر این اســاس این رویه به وجود آمد که مســئولان این ســازمان، همواره دو عدد 
را بــرای صــادرات غیرنفتی اعلام می کردنــد، یکی صادرات غیرنفتی با احتســاب میعانات گازی، 
 و دیگــری صــادرات غیرنفتی بدون احتســاب میعانــات گازی. بر همین مبنا نیــز بحرانی بودن

 تراز تجاری کشوری نیز در بیشتر مواقع با اتکا به صادرات میعانات گازی، برای افکار عمومی تعدیل 
و بازنمایی می شد.

متأسفانه بدعت گذاری برای مثبت جلوه دادن عملکرد تجارت خارجی به عنوان یک میراث شوم، 
در دولت یازدهم تکرار شد. به طوری که متولیان وقت سازمان توسعه تجارت نه فقط میعانات گازی، 
بلکه گاز مایع را نیز به عنوان یک صادرات غیرنفتی تلقی کرده و در سرجمع صادرات غیرنفتی لحاظ 
می کردند تا از این طریق با بالا بردن آمار صادرات غیرنفتی، تراز تجاری کشور را مثبت جلوه دهند.

در دولت سیزدهم نیز اما پا فراتر گذاشته شده و با اضافه شدن صادرات نفت خام به آمار تجارت 
خارجی کشور سعی شده که زهر منفی بودن تراز تجاری که بالغ بر ۱۵ میلیارد دلار است، گرفته شود!

ایــن بدعــت گــذاری تیم اقتصــادی دولت ســیزدهم در حالیســت که فاطمــی امین وزیر 
ســابق صمــت پارســال تاکیــد کرده بــود که »تــا پیش از ایــن هــدف ارز آوری بــود اما به 
 مثبت شــدن تــراز تجاری هــدف اصلی تغییــر کــرده و صادرکننده بایــد برای ایجــاد اعتبار 
و قدرت ایران در دنیا صادرات انجام دهد. خوشبختانه اعلام می کنم با روند فعلی، تراز تجاری کشور 

در پایان سال آینده مثبت می شود.«

حتی آمارهای منتشر 
شده از سوی دولت نیز بر 
این ادعا صحه می گذارد؛ 

بررسی آمار ۱۱ ماهه نشان 
می دهد که در این بازه 
زمانی همچون سنوات 
قبل کالاهایی از قبیل 
گاز طبیعی مایع شده، 

پروپان مایع شده، متانول 
و محصولات نیمه تمام از 
آهن یا از فولاد بیشترین 
حجم صادرات را به خود 

اختصاص داده اند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/12/23
شماره : 1605

برترین اخبار ایران و جهان
www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١

   شرایط ذخایر کالاها مطلوب است
 مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی گفت: قیمت کالاهای اساسی هیچ تغییری نداشته و قیمت ها طبق ابلاغیه ۲۷ آذر سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان اعمال می شود.

به گزارش از وزارت جهاد کشاورزی، »مسعود امرالهی« با بیان اینکه امسال در تامین کالاهای اساسی به ویژه مرغ، شکر، گوشت قرمز و حبوبات در شرایط خوبی هستیم و تامین خوبی در سراسر کشور انجام شده است، افزود: در ۲۰ دی ماه طرحی توسط دستگاه های 
نظارتی به دولت تقدیم شد که طبق آن نگاه تخصصی به حوزه نظارت بر کالاهای اساسی تصویب شد و منتج به آن شد که نظارت بر کالاهای اساسی کشاورزی توسط وزارت جهاد کشاورزی و نظارت بر توزیع و خرده فروشی توسط اتاق اصناف و سازمان حمایت از مصرف 

کنندگان و تولیدکنندگان انجام شود.
وی تصریح کرد: ابتدای اسفند ماه طرح نظارتی را در سراسر کشور آغاز کرده ایم و تا پایان فروردین این طرح ادامه خواهد داشت؛ همچنین از روز شنبه هفته جاری طرح تشدید نظارت بر کالاهای ویژه ماه رمضان را در دستور کار قرار داده ایم که شامل حبوبات، برنج، 

خرما و شکر است.
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کشاورزی 

تقدیر استاندار گلستان 
از نقش مهم و کلیدی 
مخابرات در انتخابات

کریم حسن پور    |    سالانه 22 میلیون تن نهاده دامی مورد نیاز واحدهای مرغداری و دامداری کشور است که از این میزان شش میلیون تن آن در کشور تولید 
و 16میلیون تن آن وارداتی بوده است.

واردات 7 میلیارد دلاری نهاده های دامی برای تنظیم بازار

  فرمانده منطقه پدافند هوایی شمال شرق: ماه 
رمضان فرصتی برای تقرب جستن به درگاه الهی 

است

امیر ســرتیپ دوم معصومی گفت: ماه مبارک رمضان، 
بهترین فرصت برای خودسازی و همچنین تقرب جستن 

به درگاه الهی است
به گزارش روابط عمومی منطقه پدافند هوایی شــمال 
شرق امام رضا )ع(، امیر ســرتیپ دوم ستاد محمدرضا 
معصومی فرمانده منطقه پدافند هوایی شمال شرق در 
جمع فرماندهان این منطقه پدافندی ضمن عرض تبریک 
به مناسبت فرا رسیدن ماه مبارک رمضان، گفت: خداوند 
ماه مبارک رمضان را برای بندگان خود قرار داد، تا از این 
فرصت استفاده و به درگاه الهی نزدیک شوند و خودسازی 
نفس داشته باشند.وی افزود: به برکت ماه رمضان، برای 
مسلمان فرصتی پیش می آید که باید از آن در جهت تقویت 
حیات معنوی و نشاط مادی خود استفاده کند.معصومی 
با بیان اینکه ماه رمضان، ماه ضیافت الهی و شهرالله است، 
اظهار کرد: ماه شعبان و رجب ماه  های با فضیلتی هستند 
که انسان های وارسته باید در ماه  های رجب و شعبان خود 
را برای ماه رمضان آماده کنند.فرمانده منطقه پدافند هوایی 
شمال شرق به اهمیت ماه رمضان نزد خداوند و لزوم بهره  
گیری از آثار و برکات این ماه الهی تاکید و گفت: برخی از 
اولیاء الله ماه  های رجب و شعبان را روزه می گرفتند و تأکید 
می کردند که انسان باید در ماه شعبان خود را آماده کند، 
چرا که بدون مقدمات نمی توان در ضیافت الهی شرکت 
کرد.وی با بیان اینکه بهار قرآن رمضان است، خاطرنشان 
کرد: ماه مبارک رمضان، ماهی است که قرآن در آن نازل 
شده است و یکی از ویژگی های این ماه، وجود شب های قدر 

است که از ارزش و اهمیت بالایی برخوردار است.

  مدیر امور مالی و ذیحساب شرکت برق منطقه ای 
خوزستان منصوب شد

با حکم مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان یعقوب 
دانشی به عنوان مدیر امور مالی و ذیحساب این شرکت 

منصوب و معارفه شد.
در نشستی که با حضور علی اسدی مدیرعامل و مدیران این 
شرکت، امید احمدی نماینده وزیر مدیرکل امور اقتصاد و 
دارایی خوزستان و سید طاهر موسوی راد معاون نظارت 
مالی و رئیس خزانه معین خوزستان برگزار شد، یعقوب 
دانشــی به عنوان مدیر امور مالی و ذیحساب منصوب و 
از تلاش های چندین ساله علی امینی در این مسئولیت 
قدردانی به عمل آمد و وی به عنوان مشاور مدیرعامل در 
امور مالی منصوب شد.از جمله وظایف مدیر امور مالی و 
ذیحساب شــرکت برق منطقه ای خوزستان می توان به 
انجام وظایف و اختیارات به عنوان ذیحساب وزارت اقتصاد 
و امور دارائی بر اساس قوانین و مقررات مالی و ذیحسابی، 
نظارت بر حسن اجرای دســتورالعمل ها، بخشنامه ها، 
آیین نامه های مالی، و سیستم متحدالشکل حسابداری 
وزارت نیرو و استانداردهای مالی، تعیین و پیشنهاد اهداف 
اصلی و اساسی مدیریت مالی در چارچوب رسالت شرکت، 
تهیه صورت های مالی میان دوره ای و سالیانه جهت ارسال 
به مدیریت شــرکت و مراجع ذیصلاح و همچنین تهیه 
تراز ماهیانه حساب ها و دفاتر قانونی و تنظیم و پیشنهاد 
بودجه مدیریت مالی و نظارت و تایید درخواست وجوه 
از خزانه و تنظیم و اجرای تســهیم نقدینگی شرکت در 
چارچوب بودجه نقدی، اشاره کرد.در همین رابطه سید 
رحمت الله اکرمی خزانه دار کل کشور نیز در حکمی انجام 
امور ذیحسابی شرکت سهامی برق منطقه ای خوزستان را 
به یعقوب دانشی محول کرده است.بر اساس این گزارش، 
یعقوب دانشی پیش از این مدیر دفتر مدیریت استراتژیک 
و بهره وری بوده و رئیس اداره رسیدگی به حساب ها در امور 
مالی را نیز در کارنامه دارد. وی همچنین فرمانده پایگاه 

مقاومت بسیج شرکت برق منطقه ای خوزستان است.

  کیفیت گندم، آرد و نام کشور به طور دائم کنترل 
و رصد می شود

رییس مرکز پژوهش های غلات شرکت بازرگانی دولتی 
ایران اعلام کرد: در زنجیره تامین گندم، آرد و نان، علاوه 
بر تامین کمی گندم به عنوان ماده اولیه تولید آرد و نان، 
کیفیت کالاهای اساســی را نیز به صورت تخصصی و به 
طور دائم کنترل و رصد می کند.به گزارش از وزارت جهاد 
کشاورزی، »محمد ایزدی« در همایش ملی »آرد کامل- 
نان سالم« که با هدف برقراری امنیت کیفی و کمی مواد 
غذایی در دانشگاه شهید بهشتی برگزار شد، با اعلام این 
که شرکت بازرگانی دولتی ایران در تامین امنیت غذایی 
کشور از نقش مهم و اثرگذاری برخوردار است، افزود: سفره 
غذای ۸۸ میلیون ایرانی با چگونگی فعالیت  در بخش های 
خرید، نگهداری و توریع کالاهای اساسی سروکار دارد و به 
پایداری می رسد.رییس مرکز پژوهش های غلات شرکت 
بازرگانی دولتی ایران با ارائه گزارشی از فعالیت های شرکت 
بازرگانی دولتی ایران در تامین امنیت پایدار غذایی کشور 
اظهارداشت: این شرکت در زنجیره تأمین گندم، آرد و نان، 
نقش بی بدیلی را در کشور ایفا می کند و علاوه بر تأمین 
کمّی گندم به عنوان ماده اولیه تولید آرد و نان، کیفیت 
کالاهای اساسی را نیز به صورت تخصصی و به طور دائم 

کنترل و رصد می کند.

استاندار گلستان از نقش مهم مخابرات در انتخابات تجلیل و آنرا شایسته قدردانی دانست. 
به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه گلستان ، در مراسمی که با حضور استاندار و بمنظور تقدیر از نقش آفرینان انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و ششمین دوره مجلس 

خبرگان رهبری برگزار شد از مخابرات منطقه گلستان بعنوان یکی از نقش آفرینان کلیدی در امر برگزاری انتخابات تقدیر بعمل آمد.
در لوح  سپاس اهدایی از طرف دکتر علی محمد زنگانه استاندار گلستان، از مجموعه مخابرات مجموعه ای مومن، انقلابی و وفادار به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران یاد شده است که نقشی 

مهم در برگزاری انتخابات ایفا نموده است. 
لازم به ذکر است در انتخابات اخیر با برنامه ریزی های به عمل آمده در  مخابرات منطقه گلستان، خوشبختانه شبکه ارتباطی و مخابراتی استان از پایداری عالی برخوردار بود و شرایط 100 درصدی 

آنلاین بودن شعب اخذ رأی را فراهم نموده و بدون هیچ قطعی جزء استان های برتر در این خصوص بود.

می توان گفت واردات 
انواع نهاده های دامی 
طی این مدت به لحاظ 

وزنی با رشدی 17 
درصدی و به لحاظ 
ارزشی با رشدی 7 

درصدی روبه رو بوده 
است.

طی 11 ماهه سال جاری بیش از 15 میلیون تن یا به عبارت دیگر 
95 درصد نهاده های وارداتی مورد نیاز کشور وارد شده و دولت باید 700 
هزار تن )5 درصد( این محصول را در یک ماهه باقیمانده از سال جاری 
وارد کند.به طوری که همین امر نیز اثر خود را در بازار گذاشته و تولید 
محصولاتی همچون مرغ، تخم مرغ، گوشت قرمز و لبنیات که بیشترین 
تأثیرپذیری را از تأمین نهاده دامی در بازار می گیرند، افزایش یافته که 

این امر ثبات نسبی را به این بازارها آورده است.
کشورمان در حال حاضر به دلیل خشکسالی و آب بر بودن نهاده های 
دامــی فقط 6 میلیون تن از این محصولات را تولید می کند، از طرف 
دیگر قیمت این محصــولات در بازار جهانی پس از جنگ اوکراین و 
روســیه با افزایش قابل توجهی روبه رو شــده و به دلیل ارزبری بالای 

واردات نهاده های دامی به کشــورمان و سهم 50 درصدی در واردات 
محصولات کشاورزی، وزارت جهاد کشاورزی به دنبال خودکفایی 50 
درصدی در تولید این محصولات است.کارشناسان معتقدند که با اجرای 
طرح الگوی کشت در کشورمان خصوصاً در سطح دیم زارها میزان تولید 
جو با افزایش قابل توجهی روبه رو شود و از سوی دیگر اراضی آبی نیز 
صرف تولید محصولات آبی همچون ذرت و سویا شود تا از این طریق 
کشورمان بتواند از میزان وابستگی خود به این نهاده های دامی بکاهد.

  جزئیات نهاده دامی
براســاس آمارهای گمرک در یازده ماهه سال جاری 15 میلیون و 
363 هــزار و 967 تن نهاده دامی به ارزش 6 میلیارد و 93۸ میلیون 

مدیر عامل سازمان منطقه آزاد انزلی  : اختلاف درون استانی دلیل عدم افزایش محدوده منطقه است

بهره برداری از واحد نورد وایر تا پایان سال آینده 

رییس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی درباره اشتغال ایجاد شده 
در این منطقه  ، اذعان کرد: یکی از معضلات واحدهای صنعتی  این منطقه  مشکل 
کمبود نیروی کار است و مهمترین وظایف ما در حوزه اشتغال پیگیری مطالبات توسعه 

ای اقتصادی و فعال شدن بندر منطقه خواهد بود.
سیاه کار زاده » با ابراز خرسندی از این که باعث افتخار است که در استان گیلان 
فعالیت می کند ، تاکید کرد : در هر مقام و مسئولیتی باید برای پیشرفت آن مناطق 

تلاش کنیم .
وی به مسائل پیش آمده در زمانی تصدی بر کرسی مدیرعاملی منطقه آزاد انزلی 
اشاره کرد و افزود: مخالفت های اولیه برای استفاده از ظرفیت های بومی جهت مدیریت 
این منطقه کاملا به حق بوده و نمایندگان مجلس و رسانه ها به وظیفه خود عمل کردند.

به گفته این مسوول ، اما کشورهای مهاجر پذیر و توسعه یافته دنیا از ظرفیت هایی 
که در کنار آنها قرار می گیرد برای پیشرفت و توسعه استفاده می کنند مهم این است 

مسیری که طی می شود درست و صحیح باشد.
لازم به ذکر می باشد اکثریت اصحاب رسانه در این نشست از تعامل و عملکرد » 
مهدی کاظمیان » که حدود 59 ماه مدیریت امور روابط عمومی و بین الملل سازمان 

منطقه آزاد انزلی را بر عهده دارد ابراز رضایت کردند.
خلیل اخوان اصغری - مدیر عامل ســازمان منطقه آزاد انزلی  درخصوص افزایش 
محدوده به مخالفتهای صورت گرفته در این زمینه اشاره کرد و افزود: هم اینک منطقه 
آزاد مازندران با ســه لکه مجزا با همراهی همه ارکان تصمیم ســاز آن استان تصویب 
شــد، اما در منطقه آزاد انزلی با همه ضرورت های علمی، تخصصی و منطقی که در 
این منطقه وجود دارد این الحاقات تاکنون محقق نشــده دلیل آن اختلاف نظرهای 

درون استانی است.
به گزارش خبرنگار  آوای اقتصاد ، محمد سجاد سیاه کار زاده » در گفتگو با  جمعی 
از اصحاب رســانه های استان گیلان با بیان اینکه ما بین المللی می اندیشم و محلی 
عمل می کنیم، اظهار کرد : از تمام ظرفیت ها، فرصت ها و مزیت های منطقه آزاد انزلی 

جهت توسعه استانی و ملی بهره می بریم.
وی با اشــاره به اینکه در حوزه توســعه تجارت، این منطقــه به نمایندگی از کل 
مناطق آزاد کشور تفاهم نامه ای با اتحادیه فناوری ها و لجستیک روسیه امضاء نمود 
، خاطر نشان کرد : بر اساس آن اتحادیه کریدورهای شمال-جنوب شامل کشورهای 

روسیه، قزاقســتان، آذربایجان و هند شروع به کار نموده و از ایران منطقه آزاد انزلی 
معرفی شده است.

این مســئول تصریح کرد: این منطقه آزاد بــه عنوان حاکمیت وظیفه بازاریابی را 
برعهده گرفته تا شــرایط را برای ترانزیت کالاهای مورد نیاز کشــور از بنادرانزلی و 

کاسپین فراهم کند.
ســیاه کار زاده با اشاره به اینکه جهت توسعه تجارت به فعالیت های نرم افزاری و 
زیرساخت های سخت افزاری نیاز است که با بهره برداری از راه آهن رشت- کاسپین 
این امر به زودی محقق خواهد شد، ابراز کرد: برای اولین بار در کشورمان در طرح ملی 
اتصال ریل به مجتمع بندر کاسپین از ریل قاشقی استفاده شده که این امر با حمایت 
سرمایه گذاران منطقه آزاد صورت گرفته و با تمام این پروژه ریل هشت کیلومتر دیگر 

در بندر کاسپین کامل می شود .
وی در خصوص افزایش محــدوده منطقه آزاد انزلی به مخالفتهای صورت گرفته 
در این زمینه اشــاره و تصریح کرد : هم اینک منطقه آزاد مازندران با ســه لکه مجزا 
با همراهی همه ارکان تصمیم ســاز آن استان تصویب شد، اما در منطقه آزاد انزلی با 
همه ضرورت های علمی، تخصصی و منطقی که در این منطقه وجود دارد این الحاقات 

تاکنون محقق نشده دلیل آن اختلاف نظرهای درون استانی است.
رئیس هیات مدیره ســازمان منطقه آزاد انزلی با تاکید  بر این که مبحث توســعه 
منطقه را در حد توان و با جدیت دنبال می کنیم  ، متذکر شد : اما این منطقه زمینی 

برای واگذاری به سرمایه گذار داخلی و خارجی ندارد .

به گفته سیاه کار زاده » طبق تدابیری که از سوی برخی از مدیران سازمان اتخاذ 
شــد امسال موفق شــدیم 20 واحد غیر فعال را شناسایی و با تعامل به سرمایه گذار 

جدید واگذار کنیم .
وی خاطر نشان کرد : فارغ از مسائل حاشیه ای بنادر نسل سوم باید فضایی برای 
توســعه داشته باشند؛ اکنون بندر امیر آباد به علت برخورداری از هزار و 900 هکتار 
پســکرانه بین بنادر شمالی 57 درصد ســهم تجارت را به خود اختصاص داده و این 
درحالی است که منطقه آزاد انزلی با پنج روستای محدوده تنها 2 هزار و  50 هکتار 

وسعت دارد و فضایی برای توسعه وجود ندارد.
این مســوول با بیان اینکه این منطقه برای توسعه بیشتر و جذب سرمایه گذار به 
حمایت همه مسئولان استانی نیاز دارد، اعتقاد دارد : این جاست که باید بین المللی 
اندیشــید و محلی عمل کرد؛ اگر چنین طرح توســعه ای محقق گردد نفع آن برای 
همه باشــد؛ ما برای اوج گرفتن به الزاماتی نیاز داریم این موارد در منطقه آزاد انزلی 

کامل نیست.
سیاهکار زاده  اضافه کرد: در دنیا 5 هزار و ۸00 منطقه آزاد وجود دارد که با نگاهی 
به اساس نامه این مناطق می توان گفت مناطق آزاد خواستگاه و نقاط تلاقی اقتصاد 

ملی با بین المللی است که در سیاست های بالادستی این موارد درج شده است.
وی یاد آور شد :  یکی از سیاست هایی به دنبال می کنیم توسعه صادرات، واردات 
کالا، خدمات اساسی، جذب سرمایه گذار خارجی و تسهیل و توسعه تولید در راستای 

اقتصاد بین الملل است.
مدیر عامل ســازمان منطقه آزاد انزلی  با اشاره به ظرفیت گردشگری این منطقه 
گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان اسفند ماه تعداد ورود گردشگران منطقه آزاد به 12 
میلیون خواهد رسید درحالی که سال گذشته این رقم حدود 10 میلیون نفر بوده است.

سیاده کار زاده » از احداث هشت هکتار پارکینگ در محدوده منطقه متبوع خود 
خبــر داد و افزود: ایجاد پارکینگ به رفع مشــکل ترافیکی منطقه کمک می کند و 

در کنار آن تمهیدات لازم برای حل ترافیک داخل منطقه نیز اندیشیده شده است.
وی رتبــه ســهولت کســب و کار در منطقــه آزاد انزلــی را 91 اعــلام کــرد و 
 گفــت: یکــی از دلایلی که موجب کاهش ســطح رتبــه بندی این منطقه باشــد

 شــاخص واگذاری زمین است اما منطقه آزاد انزلی در واگذاری انشعابات، برق و گاز 
توانسته در رتبه بالاتری قرار دارد.

ســید محمد جواد عرفان فر/ یزد ؛ خبرنگاران یزد در قالب تور صنعتی با هماهنگی 
قبلی اداره کل صنعت، معدن و تجارت ازطرح های »نورد وایر«  و توســعه »یزد یک« 

شرکت فولاد آلیاژی ایران بازدید کردند. 
واحد نورد وایر از طرح های توسعه ای این مجتمع دارای ظرفیت تولید ۴00 هزار تن 
در ســال است که حسب اعلام مسئولین ذیربط  تا پایان سال 1۴03 مورد بهره برداری 

قرار خواهد گرفت . 
طرح توســعه »یزد یک« ظرفیت کلی فولادســازی شرکت فولاد آلیاژی ایران را به 
یک میلیون و 300 هزار تن در ســال افزایش خواهد داد و دارای کوره 100 تنی قوس 
الکتریکی با سه الکترود 600 میلی متر از جنس کربن جهت تامین دمای 1700 درجه 
سانتیگراد است که بخشی از گریدهای آلیاژی آن به جهت بخش نورد و وایر مصرف و 

بخشی نیز به خارج از کشور صادر می شود 
این کوره که با ترکیب مواد فراآلیاژی و قعالیتهای ریخته گری انواع فولادهای آلیاژی 
با گریدهای مختلف را برای اولین مرتبه تولید می کند و کشور را از واردات آنها بی نیاز 

می کند ؛ با آهن اسفنجی و آهن قراضه به عنوان مواد اولیه تامین می شود . 
طرح  یزد یک با ظرفیت تولید سالیانه 700 هزار تن انواع بیلت های آلیاژی و مهندسی، 
مهم ترین طرح توسعه ای شرکت فولاد آلیاژی ایران است که در نظر است در سفر آتی 

ریاست جمهوری به استان یزد مورد بهره برداری قرار گیرد. 
» محمد رضا صادقیان « مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان یزد در این بازدید 
اظهار داشت : شرکت فولاد آلیاژی ایران)یزد( از پیشرفته ترین و بزرگترین تولیدکنندگان 

انــواع فولاد آلیاژی و مخصــوص در ایران و خاورمیانه و یکی از مدرن ترین کارخانجات 
فولاد آلیاژی دنیا با ظرفیت تولید سالانه 600 هزار تن انواع فولادهای آلیاژی مشتمل 

بر ۴۴0 گرید فولادی است. 
وی افزود : شرکت فولاد آلیاژی ایران علاوه بر تولید و برطرف کردن نیازهای صنایع 
مهم داخلی مانند خودروســازی ها، ماشــین آلات و ادوات صنعتی و کشاورزی، صنایع 
پتروشیمی و شیمیایی و سایر صنایع تخصصی، در بحث صادرات نیز بسیار پررنگ عمل 
کرده و توانسته به عنوان اولین واحد تولید کننده فولاد با همکاری سازمان ملل متحد، 

پروژه ارتقای بهره وری انرژی را به انجام برساند و جزو اولین شرکت دانش بنیان فولادی 
در کشور است که نگرش های نوین را به مرحله اجرا رسانده است. 

به گفته این مقام مسئول : این واحد با اشتغالزایی 1650 نفر به طور مستقیم و 29 هزار 
نفر به صورت غیرمستقیم دارای واحدهای نورد سبک و سنگین به ترتیب با ظرفیت 230 
و 220 هزار تن است و تولیدات آن در صنایع نفت و پتروشیمی، ابزارسازی، ساخت لوازم 
پزشکی و جراحی و صنایع خودروسازی، ماشین سازی و سایر صنایع، کاربرد وسیعی دارد. 
»حسین یارحسینی« رییس واحد محیط زیست شرکت فولاد آلیاژی ایران با بیان 
اینکه ســالانه ۸0 میلیارد تومان صرف تجهیزات زیست محیط شرکت فولاد آلیاژ می 
شود افزود : از ابتدای سال 139۴ موظف به نصب سنسورهای آنلاین در دهانه دودکش 
های واحد هستیم به طوری که اطلاعات به صورت شبانه روزی از سوی محیط زیست 

پایش و رصد می شود. 
وی با بیان اینکه 10 درصد از وسعت واحدها باید به فضای سبز اختصاص یابد و فولاد 
آلیاژی علاوه بر محدوده بیرونی واحد، حدود 60 درصد وسعت این مجموعه  را به فضای 
سبز اختصاص داده است از کسب شش مرتبه ؛ رتبه صنعت سبزفولاد آلیاژی یزد خبر داد. 
رییس واحد محیط زیست شرکت فولاد آلیاژی ایران با اشاره به اینکه تقریبا از ابتدای 
سال 139۴ موظف به نصب سنسورهای آنلاین در دهانه دودکش های واحد هستیم به 
طوری که اطلاعات به صورت شبانه روزی از سوی محیط زیست پایش و رصد می شود 
خاطر نشان کرد : سالانه ۸0 میلیارد تومان هزینه راهبردی تجهیزات زیست محیطی 

این واحد فولادی است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 4
سراسری صبح ایران
چهارشنبه 1402/12/23
شماره : 1605

بازدید خبرنگاران یزد از طرح توسعه فولاد آلیاژی ایران  

و 2۸1 هزار دلار وارد کشــور شــده، این در حالی است که در همین بازه زمانی 
در سال گذشته 13 میلیون و 13۸ هزار تن از این کالاهای اساسی به ارزش 6 

میلیارد و ۴59 میلیون و 651 دلار وارد کشور شده بود.
بنابراین می توان گفت واردات انواع نهاده های دامی طی این مدت به لحاظ وزنی 
با رشدی 17 درصدی و به لحاظ ارزشی با رشدی 7 درصدی روبه رو بوده است.

در حال حاضر یکی از اصلی ترین نهاده های دامی مورد نیاز اکثر دامداران، ذرت 
اســت به همین دلیل در 11 ماهه سال جاری 9 میلیون و 2۴5 هزار و 2۴6 تن 
ذرت دامی به ارزش سه میلیارد و ۴71 میلیون و ۸77 هزار دلار وارد کشورمان 
شده است.اتریش، ارمنستان، اسپانیا، اسلواکی، افغانستان، امارات متحده عربی 
به عنوان واســطه، انگلستان، اوکراین، ایتالیا، آلمان، برزیل، تایوان، ترکیه، چین، 
رواندا، رومانی، ســنگاپور، سوزایلند، سوئیس، عمان، روسیه، قبرس، قزاقستان، 
کانادا، مناطق ویژه، هلند و هنگ کنگ 27 کشوری بودند که ذرت دامی از مبدأ 
آنها وارد شده است.در این بازه زمانی دو میلیون و 10۸ هزار و 61۸ تن جو به 

ارزش 727 میلیون و ۸۴۴ هزار دلار وارد کشورمان شده است.
همچنین طی 11 ماهه ســال جاری دو میلیون و ۴9۸ هزار و 726 تن دانه 
سویا به ارزش یک میلیارد و 7۸3 میلیون و ۴2۴ هزار دلار وارد کشورمان شده 
که طی این مدت امارات، انگلســتان، ترکیه، ســوئیس، عمان و هلند پنج مبدأ 
واردات دانه سویا به کشورمان بوده اند.همچنین یک میلیون و 511 هزار و 337 
تن کنجاله سویا به ارزش 955 میلیون و 136 هزار و 12۸ دلار وارد کشورمان 
شــده که امارات متحده عربی، انگلستان، ترکیه، چین، سوئیس، روسیه، کانادا، 

هلند و هندوستان 9 مبدأ واردات کنجاله سویا به ایران بوده اند.

  تأمین کنجاله سویا در سامانه بازارگاه تا پایان اردیبهشت ماه
علیرضا پیمان پــاک درباره وضعیت تأمین و توزیع نهاده های دام و طیور در 
سامانه بازارگاه، افزود: اکنون بیش از یک میلیون و 300 هزار تن ذرت در سامانه 
بازارگاه داریم که عرضه شــده اما مشــتری ندارد درحالی که نیاز کشور به این 
محصــول در بخش دام و طیور بین 600 تا 700 هزار تن اســت.قائم مقام وزیر 
جهاد کشاورزی تصریح کرد: البته به طور تقریبی به همین میزان ذرت در لنگرگاه 
و مســیر دریایی داریم و هیچ نگرانی در این خصوص نیست.وی درباره وضعیت 
تأمین کنجاله ســویا گفت: 200 هزار تن کنجاله تأمین و در بازار عرضه شــده 
است که این محصول نیز در انتظار خریدار است و نگرانی روی کنجاله سویا هم 
نداریم.پیمان پاک تصریح کرد: حدود ۴00 هزار تن کنجاله سویا حاصل از تهاتر و 
حاصل از خریدهای شرکت پشتیبانی امور دام نیز ارزشان تأمین و پرداخت شده 
است و تا پایان فروردین و اردیبهشت ماه سال آتی مشکلی در بخش نهاده های 
دام و طیور نخواهیم داشت و بیش از نیاز محقق شده است. قائم مقام وزیر جهاد 
کشاورزی افزود: همچنین در حال حاضر حدود 600 هزار تن جو در کشور داریم 

که در سامانه بازارگاه بارگذاری شده است و دامداران در حال خرید هستند.

  کاهش نرخ ذرت کمتر از قیمت مصوب دولتی
پیمان پاک با تأکید بر اینکه نهاده های دام و طیور مورد نیاز کشور به وفور در 

سامانه بازارگاه تأمین شده تا در اختیار تولیدکنندگان قرار بگیرد.
وی اظهار داشت: یکی از نشانه های وفور این کالاها در کشور، کاهش قیمت 
این محصولات است، زیرا قیمت مصوب هر کیلوگرم ذرت 11 هزار و 200 تومان 
است اما اکنون با قیمت هایی بین ۸300 تا ۸500 تومان یعنی زیر قیمت مصوب 
در ســامانه بازارگاه به صورت اعتباری به فروش می رسد البته در زمینه جو نیز 

همین وضعیت را داریم.



انرژی 
W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

حفاظت از منابع طبیعی 
تعطیل پذیر نیست

رییس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور اعلام کرد: کار حفاظت از منابع طبیعی و جنگل ها و مراتع تعطیل پذیر نیســت و تمامی نیروهای حفاظتی در اقصی نقاط کشور در تعطیلات نوروزی به 
گشت می پردازند.

 عباســعلی نوبخت، رئیس ســازمان منابع طبیعی با بیان اینکه کار حفاظت از منابع طبیعی و جنگل ها و مراتع تعطیل پذیر نیســت و تمامی نیروهای حفاظتی در اقصی نقاط کشور در تعطیلات نوروزی به 
گشت و مراقبت از عرصه های منابع طبیعی می پردازند، گفت: تصرف کنندگان زمین مناسب ترین زمان را برای دست اندازی به اراضی ملی تعطیلات نوروزی می دانند از این رو باید با گشت و مراقبت های ویژه 

و مستمر محیط را برای آنان ناامن ساخته و هرگونه فرصت چنگ اندازی به منابع طبیعی از آنان گرفته شود.
وی در ادامه از مدیران منابع طبیعی استان ها خواست در ایام تعطیلات نوروزی به مأموران حفاظتی و حوزه استحفاظی آنان سرکشی کرده و مایه دلگرمی جنگلبانان در انجام وظیفه باشند تا بتوانند در 

سایه وظیفه خود از منابع طبیعی محافظت نمایند.

کریم حسن پور      |   دولت سیزدهم در راستای توسعه انرژی های تجدیدپذیر برنامه ریزی کرده است تا سالانه ۱۱۰ هزار سامانه از طریق 
نهاد های حمایتی و سازمان ساتبا به نمایندگی وزارت نیرو احداث کند، برنامه مهمی که برای تسریع در فرایند اجرا نیازمند تسریع 

بانک ها در ارائه تسهیلات است.

   تقدیر رئیــس جمهور از صنعــت آب و برق 
خوزستان

رئیس جمهور با تقدیر از صنعت آب و برق خوزســتان، 
گفت: تمامی این اقدامات با هدف تامین رفاه و افزایش 

سطح بهره مندی مردم انجام می شود.
آیت الله سید ابراهیم رئیســی در مراسم بهره برداری از 
طرح های صنعت آب و برق خوزستان ) ۳۲ پروژه شرکت 
برق منطقه ای خوزستان( در محل گیت بوستان اهواز 
بیان کرد: ظرفیت های خدادادی بسیاری در کشور وجود 

دارد که باید از این ظرفیت ها به خوبی استفاده شود.
وی بر شناســایی و بکارگیری این ظرفیت ها در جهت 
تامین رفاه مردم و همچنین تشخیص اولویت ها به عنوان 
سه رکن اصلی در کشــور تاکید کرد و گفت: مدیریت و 
بهره وری آب، برق، سوخت و همچنین استفاده بهینه از 

این منابع همواره مورد تاکید است.
رییس جمهور بــا تاکید بر اینکه بهره وری و اســتفاده 
حداکثری از ظرفیت های موجود باید اولویت دستگاه 
های اجرایی کشور باشد، اظهار کرد: نحوه مدیریت و بهره 
گیری از نیروی انسانی، تجهیزات و منابع دستگاه های 

اجرایی کشور نیز باید بازنگری شود.
آیت الله رئیســی همچنین ضمن تقدیر از مجریان ۲۸ 
طرح در حوزه آب و برق خوزســتان، گفت: تمامی این 
اقدامات با هدف تامین رفاه و افزایش سطح بهره مندی 

مردم انجام می شود.
وی با بیان اینکه امیدواریم این طرح ها همراه با گشایش 
در زندگی مردم خوب و شهید داده خوزستان باشد افزود: 
آغاز کار دولت سیزدهم همراه با چالش هایی بود و علاوه 
بر این نیز استان خوزســتان در بخش آب و فاضلاب با 

مشکلات جدی روبه رو بود.
رییس جمهور با بیان اینکه امروز خوزســتان به کارگاه 
عظیم عمرانی تبدیل شده اســت، گفت: برنامه ریزی 
گســترده ای برای کاهش تنش های آبی در خوزستان 
انجام شده اســت که با تلاش جهادی این هدف گذاری 

محقق خواهد شد.
آیت الله رئیسی با تاکید بر اینکه هرگونه القای ناامیدی 
باید دور گذاشته شود افزود: مقام معظم رهبری منشاء 
امید در کشور هستند و همه باید با امید به آینده و کار 

مجاهدانه تلاش کنیم تا گره های کشور باز شود.
وی با تاکید بر اینکه هدف دولت سیزدهم بهره برداری 
واقعی از طرح ها اســت ادامه داد: برخی طرح ها که در 
گذشته به بهره برداری رســیده اند به سرمایه گذاری 

مجدد نیاز دارند تا به بهره برداری واقعی برسد.
رئیس جمهور با بیان اینکه مسوولان باید تلاش کنند 
در قضاوت مردم قبول و سربلند باشند تاکید کرد: آنچه 
اهمیت دارد موفقیت نظام جمهوری اســلامی است نه 

اینکه طرح ها در کدام دولت به ثمر رسیده است.
آیت الله رییسی با بیان اینکه بخشی از نیاز کشور بر اثر 
نزولات آسمانی اخیر برطرف شده است ادامه داد: با مهار 
آب ها به ویژه آب های مرزی می تــوان کاری کرد که 
سطح داشته های آبی کشور بیشتر از منابع کنونی باشد.

وی مدیریــت آب، برق و ســوخت را ضرورتی اجتناب 
ناپذیر دانست و گفت: مدیریت تولید نباید مسوولان را از 
مدیریت مصرف غافل کند و باید برنامه ریزی ها به گونه 

ای باشد که الگوهای مصرف در کشور نهادینه شود.
رییس دولت ســیزدهم افزود: اگر الگوی مصرف حامل 
های سوخت، انرژی و آب در کشور وجود نداشته باشد 
افزایش تولید حامل های انرژی به تنهایی فایده ای ندارد.

 آمادگی وزارت نیرو برای احداث ۵۰ هزار
 نیروگاه خورشیدی

  برگزاری کارگاه آموزشی عکاسی مد و لباس در بوشهر 

عیسی بابایی مدیرکل کمیته امداد گلستان 

کارگاه آموزشــی عکاســی مد و لباس در ســالن کنفرانس اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
استان بوشــهر برگزار شــد. به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشــاد اسلامی استان 
بوشــهر،معصومه عباســی در این خصوص گفت:کارگروه ســاماندهی مد و لبــاس اداره کل 
 در راســتای افزایش بیشــتر بهره وری و تعامل بیشــتر با حوزه مد و لباس اقدام بــه برگزاری

 دوره آموزش عکاسی مد و لباس نمود و با توجه به گستردگی و ســیره تنوع این حوزه،کارگاه با 
استقبال خوبی برگزار شد.

وی افــزود: ایــن کارگاه آموزشــی تحت نظر اســتاد افســانه آرمند بــه مدت ۲ ســاعت و با 
 ۲۷ شــرکت کننده فعــال در حــوزه مــد و لبــاس در ســالن کنفرانــس اداره کل فرهنگ 

عباسی گفت: در این دوره آموزشی شرکت گنندگان با ســرفصل هایی اعم از:آشنایی با بازار کار و ارشاد اسلامی استان برگزار شد.

عکاسی مادلینگ، شــناخت لوازم و تجهیزات عکاسی مد و فشن، شــناخت نور، شناخت انواع 
لباس و سبکهای عکاسی و  شــناخت انواع ژست،آشنا شــدند و به تعامل اطلاعات تجربی خود 
پرداختند.معاون هنری و امور ســینمایی اداره کل افزود:هدف از برگزاری این دوره دیدار چهره 
به چهره فعالان و علاقمندان به حوزه عکاســی مد و لباس بود و بر این باور هستیم،آموزش های 
تخصصی و کاربــردی کوتاه مدت ولی متعدد به منظور بهینه ســازی نیــروی کارآمد در حوزه 
های مختلف نمایــان کننده اهمیت پرداختن به امر آموزش اســت.معصومه عباســی در پایان 
عنوان کرد: امروزه تغییرات فرهنگی و نوع پوشش جامعه با سرعت درحال انجام است و آموزش 
 مســتمر عامل اساســی در بروز بودن اطلاعات بوده و در حال برنامه ریزی هستیم تا با همراهی

 علاقه مندان،امر آموزش مستمرانه محقق گردد.

امسال درجشن نیکوکاری تا الان  ۲0میلیارد تومان مردم استان گلستان کمک کردند 
.مومنی :  گلستان - عیسی بابایی مدیرکل کمیته امداد گلستان در نشست خبری گفت 
:  در رابطه با جشن نیکوکاری امسال تفاهمنامه ای با آموزش وپرورش بسته شده است 
به عنوان  ترویج احسان وانفاق در مدارس درغالب جشن نیکوکاری  هست که در همین 
مورد تقریبا 100هزار پاکت در مدارس کم برخوردار توزیع شده است و درهمین موضوع 
۲۷0مدرسه برخوردار در مدارس کم برخوردار حضور پیدا کرده واجناسی که مدارس جمع 
کردند را بین آنها توزیع کنند  وهمچنین گفت مردم استان گلستان تا الان ۲0میلیارد  
تومان در جشن نیکوکاری کمک کرده اند . وی در ادامه افزود : باتوجه به اینکه جشن 
رمضان متقارن شده با پایان سال وسال نو در بحث حامی یابی وحمایت از ایتام هست 
وبرای همین برای 11 هزار فرزند جدید محسنین  که ۳۸ هزار نفر دارن از آنها حمایت 
می کنند بیش از ۷۲ ملیارد تومان توســط این ۳۸ هزار نفر واریز شــد به حساب این 
فرزندان عزیز ومحسنین که برنامه های امسال ما 64 میلیارد تومان بوده  که باتوجه به 
این شرایط اقتصادی  ما در 11 ماهه امسال 115 درصد پیش بینی برنامه های ما تحقق 
پیدا کرده است .که البته سرانه دریافتی فرزندان ایتام استان ما نسبت به کل کشور کمتر 
است به طوری که کل کشور سرانه دریافتی ۷00هزار تومان در ماه  هست  ودر استان 

گلستان تقریبا 460هزارتومان است که این تلاش بیشتری را می طلبد تا بتوانیم که در 
ماه مبارک رمضان همانند سال گذشته حامیان بیشتری جذب کنیم  امسال هم برنامه 
ما از ابتدای ماه مبارک رمضان با کمک اصحاب جراید وخبرنگاران وصدا وسیما ومراکز 
نیکوکاری به ویژه در شبهای قدر بتوانیم حداقل 10هزار حامی جذب کنیم که انشااله  
ســرانه استان ما نیز به میانگین کشوری برســد. بابایی ادامه داد : امسال هم قرار است 
آشپزخانه اطعام مهدوی را راه اندازی کنیم که انشااله بتوانیم با کمک مراکز نیکوکاری  
امسال بیش از یکمیلیون ویکصد هزار پرس غذای گرم بین نیازمندان  توزیع کنیم .مدیر 

کل کمیته امداد همچنین داد؛ در بحث ســبد کالا ومعیشتی  درسال جاری ما تقریبا  
۸۳هزارخانواده تحت پوشش داریم و برنامه ما این است که ۸5 هزار سبد کالا با کمک 
مراکز وموسسه ها به خانواده های بزرگوار تقدیم کنیم که با کمک خیرین مقدمات تهیه 
۳5 هزار فراهم شده است که قرار هست با پیگیری مضاعف همکاران ما این سبد کالا را 
به ۸5 هزار سبد کالا برسانیم  که انشااله بخش اعظمی از خانواده ها مشمول این سبد 
کالا بشوند وی در خصوص میانگین مبلغ سرانه سبد کالا قطعا ۷00 تا 1میلیون تومان 
هست که البته  الان هم در حال حاضر کردن 10 هزار سبد کالایی هستیم که میانگین 
آن یکمیلیون وپانصد هزار تومان می باشــد .بابایی در پایان در خصوص زکات فطریه 
گفت : دبیرخانه شورای زکات این زکات را جمع آوری وبین نیازمندان توزیع کرد . این 
دبیرخانه در کمیته امداد مستقر می باشد وسازمانها وافراد دیگر نیز عضو این دبیرخانه 
هستند که متولی ثبت وضبط کمیته امداد می باشد که همین خصوص در سال گذشته 
مردم استان گلستان 49میلیارد تومان زکات فطریه پرداخت کردند که بین نیازمندان 
توزیع شد واکثرا توسط متولیان آن که روستاها وشوای روستا وشورای زکات  بودند بین 
نیازمندان آنجا توزیع شد وامسال  هم قرار است با مشارکت شوراهای رو ستا وشورای 

زکات آن محلها گرفته شود وبه خود نیازمندان آن روستاها توزیع شود . 

طرح احداث سامانه های حمایتی خورشیدی 5 کیلوواتی، مصوب معاون اول رئیس جمهور است و 
بر اساس این مصوبه که در مردادماه سال 1401 و با حضور نهاد های حمایتی )کمیته امداد امام)ره( 
و ســازمان بهزیستی(، بسیج سازندگی، معاونت سازندگی روستایی و ساتبا )نماینده وزارت نیرو( در 
حضور معاون اول رئیس جمهور مبادله شد، قرار است550 هزار سامانه یا نیروگاه خورشیدی 5 کیلوواتی 

حمایتی در طول 5 سال توسط نهاد های حمایتی طرف تفاهمنامه ساخته شود.
این یعنی باید هر سال 110 هزار نیروگاه خورشیدی با همکاری نهاد های حمایتی بویژه بانک های 

عامل و البته مساعدت ساتبا به نمایندگی وزارت نیرو ساخته شود.
بر اساس این برنامه ابتدا خانواده ها از سوی نهاد های حمایتی به شرکت های توزیع و ساتبا )در بحث 
نظارت و کنترل( معرفی می شــوند و همچنین نهاد های حمایتی وظیفه دارند که کل هزینه احداث 

پروژه را از طریق تخصیص تسهیلات با نرخ سود پایین تأمین کنند.
این تسهیلات به نام خانواده و یکی از 4۲ شرکت مورد تأیید وزارت نیرو اعطا می شود و در نتیجه 
این وام به نام خانواده تحت حمایت و به حســاب شرکت منتخب واریز خواهد شد تا عملیات احداث 
نیروگاه خورشیدی آغاز شود، از طرفی شرکت های توزیع هم در سراسر کشور مسئولیت نظارت بر روند 
عملیات احداث این نیروگاه ها را برعهده دارند.فرایند اجرای این طرح به این صورت است که در آغاز 
نهاد های حمایتی همچون کمیته امداد، خانواده های تحت پوشش را برای نصب سامانه خورشیدی به 
شرکت های توزیع برق معرفی می کنند و سپس شرکت های توزیع، قابلیت ساختگاه های معرفی شده 
از سوی خانواده های تحت پوشش را بررسی می کنند.همچنین قرارداد خرید تضمینی برق سامانه های 
حمایتی خورشیدی میان ساتبا و خانواده تحت حمایت تا ۲0 سال ادامه خواهد داشت و قرارداد ها به 
گونه ای است که قیمت تعدیل هم به آن اضافه می شود و هر سال این نرخ افزایش پیدا می کند. مدت 

تسویه وام نیز ۷ سال است که بعداز این مدت، قرارداد همچنان با ساتبا ادامه خواهد یافت.
بر اساس آخرین بررسی ها تاکنون حدود 5 هزار سامانه خورشیدی حمایتی احداث شده در کشور 
وجود دارد و نزدیک به 4 هزار و ۳00 سامانه دیگر نیز در حال احداث است.جعفر محمدنژاد سیگارودی، 
مدیرکل دفتر توسعه سامانه های مقیاس کوچک ساتبا در ارتباط با آخرین وضعیت برنامه وزارت نیرو 
برای اجرای طرح های حمایتی انرژی خورشیدی و چالش های پیش روی این برنامه گفت: وزارت نیرو 
در حال حاضر از برنامه تعیین شده جلوتر است و در همین لحظه وزارت نیرو آمادگی احداث بیش از 
50 هزار نیروگاه خورشیدی حمایتی را دارد.محمدنژاد افزود: تاکنون فرایند شناسایی و صلاحیت سنجی 
بیش از 50 هزار خانواده که امکان احداث نیروگاه خورشــیدی را دارند، انجام شــده و از سوی وزارت 
نیرو مشکلی در ارتباط با پیش برد سریع این طرح وجود ندارد.مدیرکل دفتر توسعه سامانه های مقیاس 
کوچک ساتبا با تأکید بر اینکه در حال حاضر ۳9 شرکت توزیع برق در سراسر کشوری برای احداث 
نیروگاه های خورشیدی پای کار هستند، اظهار داشت: پیشبرد سریع طرح و تحقق اهداف آن نیازمند 
همراهی مضاعف نهاد های همکار یعنی کمیته امداد امام)ره(، ســازمان بهزیستی، بسیج سازندگی و 

معاونت سازندگی روستایی و مهم تر از آن تسریع بانک های عامل در پرداخت تسهیلات است.
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 معاون حقوقی و امورمجلس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: بسیاری از حقوق ایثارگران تعهدی است که اجرای دقیق و کامل آن بر عهده دستگاه های اجرایی است و این نهاد وظیفه نظارتی دارد.
محسن آقابزرگی  در همایش حقوق شهروندی و ایثاران در یزد با اشاره به جایگاه حساس مشاوران ایثارگران در دستگاه های اجرایی، آنها را سفیران بنیاد در ادارات معرفی و از آنان خواست برای استیفای 

کامل حقوق خانواده های معظم شهدا و ایثارگران، تمام ظرفیت های قانونی را به کار گیرند.
وی ادامه داد: بسیاری از تکالیفی که در قانون دیده شده، حق شهروندی ایثارگران است که باید از آن برخوردار شوند و به عنوان مثال می توان حق مسکن را ذکر کرد که حاکمیت برای قشری از ایثارگران 
در قالب تامین زمین یا پرداخت وام دیده است؛ یا پرداخت هزینه های تحصیلی، درمانی و همچنین بحث واردات خودرو که طبق قانون با پیگیری دولت سیزدهم پس از وقفه ۱۲ ساله با جدیت محقق شد.

این مسئول با بیان اهمیت معاضدت قضایی به جامعه هدف گفت: در راستای ارائه معاضدت قضایی به ایثارگران، قانونگذار، وزارت دادگستری را مکلف به انجام این مهم کرده است که در یزد با همدلی 
و همکاری خوبی که بین بنیاد، دادگستری و کانون وکلا وجود دارد ۱۰۰ درصد این تعهد به بهترین شکل انجام شده است.

دستگاه های اجرایی مکلف 
به تحقق حقوق شهروندی 

ایثارگران هستند

پل تاریخی محمد حسن 
خان، امامزاده قاسم)ع(، 

امامزاده علی)ع( بابلکنار، 
امامزاده ابوالحسن 

روستای ابوالحسن کلا، 
هادی و مهدی تاج الدوله، 

امامزاده هفت تن بابل، 
بنای تاریخی شیخ موسی 

و برج دیدبانی از جمله 
آثار و بناهای تاریخی 
شهرستان بابل است.

سارا ابراهیم نژاد | بابل به عنوان بزرگترین و پرجمعیت ترین شهر شمال کشور بعد از رشت، که به شهر بهار نارنج کشور معروف است با همه جاذبه های طبیعی 
و آثار تاریخی برای پذیرایی از مسافران نوروزی آماده شد.
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ایران زمین  

   مزایای تولید برنج پرمحصول برای کشاورزان 
گیلانی تبیین شود

 استاندار گیلان بر ضرورت تبیین مزایای تولید برنج 
پرمحصول برای کشاورزان استان و تلاش بر افزایش 
راندمان تولید در واحد سطح و کشت محصول مقاوم 

به تنش آبی تاکید کرد.
 اسدالله عباسی در جلسه شــورای حفاظت از منابع 
آب اســتان گیلان در اســتانداری اظهار کرد: برنج 
مرغوب گیلان از نوع هاشمی باید با توجه به نیاز بازار 
برنامه ریزی شود تا مشــکلی به لحاظ فروش برای 

کشاورزان ایجاد نشود.
وی افزود: دولت برنج ارقــام پرمحصول را به صورت 
تضمینی و برنج کیفی هاشمی را توافقی خریداری 
می کند؛ این مباحث باید برای کشاورزان گیلان تبیین 

و اطلاع رسانی شود.
نماینده عالی دولت در اســتان گیلان با اشــاره به 
تمهیدات دولت برای خرید برنج کشاورزان بیان کرد: 
پایه قیمت برنج هاشمی ۷۵۰ هزار ریال از سوی دولت 
تعیین شده که با توجه به مرغوبیت برنج تا ۸۰۰ هزار 

ریال می رسد.
وی در ادامه با تاکید بر ضرورت برنامه ریزی ها برای 
سال زراعی جدید عنوان کرد: شخم زمستانه و فواید 
آن برای کشاورزان اطلاع رسانی شود؛ این مهم باید 
مورد توجه فرمانداران، دهیاران و بخشداران قرار گیرد.

استاندار گیلان بیان کرد: میزان کودشیمیایی مورد 
نیاز کشــاورزی، نحوه توزیع، مصرف و بذر مورد نیاز 
برای کشاورزان اطلاع رسانی شود و شالیکاران نیز به 
توصیه های ســازمان جهاد کشاورزی و کارشناسان 
توجه لازم را داشته باشند.وی با اشاره به تاثیر خوب 
تقویم زراعی در سال گذشته و توجه شالیکاران به آن 
برای کشت و کار بیان کرد: تقویم زراعی جدید نیز بعد 
از نوروز آماده و به کشاورزان اعلام شود تا روند کشت و 

کار خود را بر اساس آن برنامه ریزی کنند.
نماینده عالی دولــت در گیلان بر ضــرورت انجام 
تمهیدات لازم برای سردهنه ها، شبکه ها، کانال ها، 
پمپاژ برق، بیمه شالیزارها و سایر موارد اظهار کرد: در 
زمان حاضر میزان آب در حد نرمال پیش بینی شده از 
اینرو بر همین روال کار را پیش می بریم اما در صورت 
نیاز و بروز نگرانی قرارگاه جهادی مدیریت آب همانند 
سال گذشته تشکیل خواهد شد.مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای گیلان نیز در این جلســه در سخنانی 
با تشریح وضعیت آب سد ســپیدرود گفت: در حال 
حاضر حجم مخزن این سد ۲۸۶ میلیون مترمکعب 
است که تقریبا همانند سال گذشته در این زمان است.

وحید خرمی اظهار کرد: در مورد سد شهر بیجار هم 
با توجه به بارش های امسال از لحاظ تامین آب شرب 
نگرانی وجود ندارد ضمن اینکه سدهای بالادست ۳۸ 
درصد پرهستند.وی با بیان اینکه شرایط وضعیت آب 
کشاورزی در سال زراعی جاری حساس است، افزود: 
تشکیل قرارگاه جهادی مدیریت آب کشاورزی تجربه 

خوبی بود که باید تکرار شود.

 بابل با توجه به پهنه گسترده جغرافیایی که دارای دشت، کوه، رودخانه های پر آب به همراه جنگلهای سر به فلک کشیده هیرکانی است 
جاذبه های فراوانی برای گردشگران نوروزی دارد و این شهرستان هر ساله یکی از مقصدهای گردشگری مسافران نوروزی از سراسر کشور است.

نخســتین نام این شهرســتان مامطیر بود. نام این شهر در روزگاران کهن مه میترا بوده  است. در زبان های هند و اروپایی قدیم کلمه دیو به 
معنای خدا است. مازندرانی ها در زمان گسترش آئین زرتشتی از پذیرش این آئین سر باز می زدند و در بخشهایی از آن که مردمش پیرو آئین 

»دیو یسنا« بودند و در برابر آئین جدید مقاومت می کردند.
گفته می شود در محله برج بن که در مرکز شهر بابل است، برج بزرگی وجود داشته که در بالای آن ۲ مجسمه و ۲ آتشکده قرار داشت که 

آتش آن همیشه در روز و شب برای دید مردم روشن بود.
آتشکده دیگری به شکل هشت ضلعی در روستای روشن آباد وجود داشته که بقایای آن در محل به جای مانده است.

محله هایی در بابل با نامهایی وجود دارد که نشان از وجود آیین مهر و مهر پرستی است. محل هایی مانند خورشید کلا، روشن آباد، برج 
بن و غیره از این دست محله ها هستند.در قرن دهم هجری بارفروش ده در محل مامطیر بنا شد و هنگامی که محمدخالد حاکم آن بود بازار و 
عمارتی در آن بنا کرد. درسال ۱۶۰ هجری قمری مازیار بن قارن مسجد جامع آن رابنا نهاد که شامل مساجد، عمارت، مدارس، دکاکین، سراها، 

پایتخت بهارنارنج ایران آماده پذیرایی از مسافران

بیوتات و ســایه بود.بارفروش به عنوان مرکز تجاری به ویژه در دوره صفوی از رونق، 
آبادی، وسعت و گستردگی برخوردار شد. شاه عباس اول فرمان داد باغ ارم را در قسمت 
جنوبی شهر بنا کنند. بابل در زمان فتحعلی شاه قاجار نیز اهمیت قابل توجهی پیدا 
کرد. قبل از انقلاب اکتبر روسیه، بابل از طریق بندر مشهدسر )بابلسر( با کشور روسیه 
ارتباط تجاری داشت و به یکی از مراکز مهم بازرگانی استان مازندران تبدیل شده بود.

بابل که به شــهربهارنارنج نیز معروف است، عطر شکوفه های بهارنارنج در خیابان 
های این شهر در اواخر فروردین و اردیبهشت هر رهگذری را سرمست می کند.

این شهرســتان از جمله شــهرهای مهم در زمینه های پزشکی، علمی، تجاری، 
فرهنگی، صنعتی و کشــاورزی است که دارای قابلیت ها و مواهب طبیعی جنگلی و 

کوهستانی است.
بابل که در حد فاصل دریای خزر و رشته کوه البرز قرار گرفته از شمال به شهرستان 
بابلسر و از جنوب به ارتفاعات شمالی استان سمنان و شهرستان سوادکوه و از طرف شرق 
به شهرستان های قائمشهر و کیاکلا و از سمت غرب به شهرستان آمل متصل است.

این شهرستان با دارا بودن ۸۰ اثر ثبتی و ۱۱۱ اثر غیر ثبتی شامل بناهای تاریخی، 
مذهبی، آرامگاهی و پل با قدمت چند صد ساله مانند نگین درخشانی با جلوه ای از 

هنر و زیبایی آماده پذیرایی از گردشگران نوروزی است.
پل تاریخی محمد حسن خان، امامزاده قاسم)ع(، امامزاده علی)ع( بابلکنار، امامزاده 
ابوالحســن روستای ابوالحسن کلا، هادی و مهدی تاج الدوله، امامزاده هفت تن بابل، 
بنای تاریخی شیخ موسی و برج دیدبانی از جمله آثار و بناهای تاریخی شهرستان بابل 
است که سالانه میزبان هزاران نفر از مسافران و گردشگران از اقصی نقاط کشور است.

۲ موزه در زمینه های باستان شناسی، مردم شناسی و اسناد خطی، متون قدیمی 
و گالری در شهرســتان بابل فعال است که گنجینه بابل در مرکز شهر و موزه مکرمه 
قنبری در روســتای دریکنده این شهرستان آماده حضور سبز مسافران و گردشگران 

از اقصی نقاط کشور است.
همچنین وجود آبشــار های مختلف درروستای تیرکن، درازکش و بندپی بابل از 
یک سو و جنگل های انبوه و سربه فلک کشیده در جنوب بابل چشم هر بیننده ای 

را نوازش می دهد.
پل تاریخی محمد حســن خان، در اوایل حکمرانی کریم خان زند در سال ۱۱۴۶ 
به امر محمد حسن خان جد آقا محمدخان قاجار، که در آشفته بازار سیاسی آن عهد 
حکومت مستقلی برای خود در مازندران ساخته بود و بعدها به دست کریم خان زند 
کشته شد با صرف دوازده هزار تومان پل با شکوهی بر سر راه قدیم بارفروش و آمل 
بنا کرد که ۱۴۰ متر درازا و ۵ تا ۶ متر پهنا و ۸ متر ارتفاع و ۸ چشمه )طاق( دارد، 
۶ چشمه اصلی آن بزرگتر و دهانه هر یک ۷۵۵ سانتیمتر است و دو چشمه فرعی آن 
در طرف این شش چشمه قرار دارد که کوچکتر است و پهنای هر یک از آن دو ۴۱۰ 

سانتیمتر است. پل محمدحسن خان در زمان رضاخان تعمیر شد.
پل محمدحسن خان از یادگارهای مهم تاریخ عهد زندیه است و هنوز هم یکی از 
مهمترین پلهای استان مازندران از نظر مسایل اقتصادی، اجتماعی و ارتباطی به شمار 
می رود.کاخ بابل یکی دیگر از بناهای تاریخی شهر بهار نارنج است ساختمان این کاخ 
که به دوره پهلوی مربوط است، در باغ مصفایی در جنوب بابل قرار دارد و محل فعلی 

دانشگاه علوم پزشکی بابل و کتابخانه این دانشگاه است.
بنای کاخ دو طبقه با اتاق ها و ســالن های متعدد و مزین به گچبری های بسیار 
زیبا است. مصالح عمده ساختمان کاخ را سنگ تشکیل می دهد ونمای خارجی کاخ، 
ویژگی های خاص و منحصر به فردی دارد که مشابه آن در کاخ های دیگر این دوره 
کمتر دیده می شــود.حمام تاریخی میرزا یوسف از جمله بنای دیدنی بابل است این 
حمام در زمان حکومت فتحعلی شــاه توســط میرزا یوسف در ۱۲۱۷ قمری ساخته 
شد. این حمام از بزرگترین حمام های شمال کشور است با سر بنیه و رختکن بزرگ 

که هنوز هم پابرجاست.
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اشتباهات فاحش بیرانوند، نیازمند، رضایی و ناصری در بازی های هفته اخیر لیگ برتر انعکاس های زیادی به همراه داشت. محسن فروزان دروازه بان ذوب آهن که در زمان حضورش در 
سپیدرود به همین دلیل اتهام شرط بندی را به او  وارد کرده بودند، در این باره می گوید: »واقعاً ناراحت هستم که گلرها گل های بدی در این هفته دریافت کردند چون خودم این روزهای 
ســخت و تاریک را در 20 ســال گذشــته داشتم و می دانم این دروازه بانان چه لحظات سختی را سپری می کنند. نقش ســرمربی، مربیان، همبازیان و طرفداران برای بهبود شرایط روحی 
گلرها خیلی زیاد است تا آنها با حمایت دوباره عملکرد خوبی ارائه کنند. متأسفانه در فوتبال ایران فقط روزهای بد را از دروازه بانان در ذهن نگه می دارند ولی کسی نمی گوید چه روزهای 
درخشانی داشتند. خواهشاً روزهای بد گلرها را فراموش کنید چون برای همه دروازه بانان جهان چنین اتفاقی می افتد و دروازه بانان ایرانی هم همینطور هستند. اگر خدایی نکرده هر کدام 
از این گل ها را من می خوردم، صد جور به من اتهام می زدند که فلانی شرط بندی و تبانی کرده ولی گلرهای دیگر که این مدل گل ها را خوردند، شب به خانه های شان رفتند و خوابیدند؛ 

با وجود اینکه از صمیم قلب برای آنها ناراحت هستم و می دانم چقدر سختی می کشند. 

خدا را شکر بیرانوند و 
نیازمند مثل من نشدند

  ماشاریپوف خیال استقلالی ها را راحت کرد
غیبت ماشاریپوف در تمرینات استقلال میان 
هواداران این تیم نگرانی بسیاری به وجود آورده 
است. اســتقلالی ها بیم آن داشتند که شاید این 
بازیکن ازبک به تمرینات برنگردد و در دربی هم 
حضور نداشته باشد. اما در نهایت مشخص شد که 
این بازیکن ازبک در دربی حضور خواهد داشــت. 
ماشــاریپوف از طریق مدیربرنامه اش به هواداران 
اســتقلال پیام داده که با وجود مشکلاتی که در 
پیش اســت اما در دربی حضور خواهد داشت و 
برای اســتقلال بازی خواهد کرد. به این ترتیب 
غیبت او در این بازی حســاس منتفی است و در 

ترکیب استقلال به میدان خواهد رفت.

 
   اطلاعیه هیــأت فوتبال درباره دربی 

دعوت به آرامش و بازی جوانمردانه
هیأت فوتبال اســتان تهران در آستانه دربی 
اطلاعیه ای صادر کرده که جالب توجه اســت. در 
متن این اطلاعیه می خوانیم: همان طور که عموم 
علاقه مندان و دوستداران فوتبال اطلاع دارند، طبق 
برنامه ریزی انجام شده از سوی مسئولان ذی ربط، 
قرار است شهرآورد پایتخت چهارشنبه شب مورخ 
23 اســفند ماه ســال 1402 در ورزشگاه بزرگ 
آزادی تهران برگزار شــود.لازم به یادآوری است 
که هیأت فوتبال اســتان تهران به عنوان یکی از 
متولیان اصلی برگزاری این رقابت، همچون سنوات 
گذشته آمادگی کامل خود برای انجام این بازی را 
اعلام می دارد. لذا همه عوامل اجرایی و مسئولان 
برگزاری هیأت فوتبال استان تهران ضمن توجیه 
کامل نسبت به حساسیت های حاکم بر این دیدار، 
ســاعت ها پیش از شروع بازی دو تیم پر طرفدار 
پایتخت در ورزشگاه آزادی تهران حضور خواهند 
یافت و مقدمات برگــزاری این تقابل را برای دو 
باشگاه استقلال، پرسپولیس و تماشاگران پرشور 
فوتبــال ایران فراهم خواهنــد کرد.ضمن توفیق 
روز افزون برای مســئولان، مربیان و بازیکنان دو 
باشــگاه قدیمی و ریشــه دار فوتبال ایران تأکید 
می دارد که دوری از تنش ها و حواشی به برگزاری 
هرچه بهتر این دیــدار مهم کمک قابل توجهی 
می کند و انتظار است متولیان دو باشگاه همچون 
همیشه کمال همکاری را با عوامل برگزاری این 
بازی داشته باشند.همچنین از هواداران خونگرم 
دو باشــگاه استقلال و پرســپولیس درخواست 
می شود در روزهای پایانی سال 1402 با دوری از 
رفتارهایی که موجب برهم خوردن نظم و انضباط 
این بازی می شود، همچون همیشه که یار و یاور 
برگزار کنندگان فوتبال ایران بوده اند، چهارشنبه 
شــبی خاطره انگیز را رقم زده و ضمن کمک به 
برگزاری بی نقص این بازی، تنها به تشویق تیم های 

محبوب خود بپردازند.

  بلیت های دربی، دو ساعته فروش رفت
در حالی که بلیت فروشــی دربی از ظهر روز 
دوشنبه شروع شده بود، تمام بلیت های عرضه شده 
در سامانه فوتبال تیکت طی کمتر از دو ساعت به 
فروش رسید .این اتفاق در حالی رخ داد که با توجه 
به افزایش قیمت از سوی باشگاه استقلال و عرضه 
بلیت 3۵0 هزار تومانی، کمتر کسی انتظار فروش 
بلیت را داشت اما اشتیاق تماشای دربی باعث شد 
تا هواداران به ســرعت بلیت را تهیه کنند. نکته 
جالب اینکه بلیت جایگاه زنان تنها در پنج دقیقه 
ابتدایی به فروش رسید .البته به دلیل ازدحام در 
وبسایت، بسیاری از هواداران حتی نتوانستند وارد 
سامانه شــوند اما به هر حال آنهایی که سریع تر 
عمل کردند و خوش شانس تر بودند، بلیت خود را 
خریدند. با اعلام مسئولان سازمان لیگ، دربی با 

حضور 4۵ هزار هوادار برگزار خواهد شد.

  پرسپولیس خواستار افشای مکالمات 
داوران شد

باشگاه پرسپولیس که بعد از شهرآورد دور رفت 
نیز خواستار افشای مکالمه داوران دربی شده بود، 
بار دیگر این درخواســت را  این بار قبل از دربی 
مطرح کرده است. درخواست پرسپولیس در بازی 
دور رفت به این دلیل بود که آنها تردید داشــتند 
که در صحنه مشکوک به اخراج بازیکن استقلال، 
داور وی ای آر این موضوع را با موعود بنیادی فر در 

میان گذاشته یا خیر.

   نکونام بر خلاف اکثر 
مربیان لیگ که ژست 

فوتبال تهاجمی را یک 
وظیفه می دانند، ابایی از 

بازگویی علاقه اش به فوتبال 
نتیجه گرایانه ندارد.

جام از دور پیداست

ورزش 

سعید جمشیدیان    |      در شروع لیگ بیست و سوم کسی نمی توانست تصور کند که استقلال نکونام بعد از 19 هفته صدرنشین باشد، ولی آبی ها 
در آستانه دربی سه امتیاز بیشتر از پرسپولیس دارند و حتی با تساوی در این بازی سنتی گام بلندی به سوی قهرمانی برمی دارند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

چهارشنبه 1402/12/23
شماره : 1605

. انتظار از هر مربی ایرانی یا خارجی که سرمربی یکی از دو تیم پرطرفدار پایتخت می شود چیزی جز قهرمانی لیگ نیست، ولی 
شــرایط سختی که استقلال در شــروع فصل با آن روبه رو شده بود، امید زیادی برای موفقیت نکونام باقی نمی گذاشت. قانون جدید 
و عجیب سقف بودجه، تلنبار شدن بدهی های فصول قبل، باطل شدن مجوز لیگ قهرمانان، تغییر مدیریت باشگاه و اختلاف نکونام 
با خطیر که البته هنوز پابرجاست، موانع سختی بودند که اجازه نمی داد دورنمای روشنی برای استقلال متصور شود. در این شرایط 
بحرانی مالی و مدیریتی، تصور می شــد این فصل برای اســتقلال فقط حکم دوران گذار را داشته باشد و حتی خطیر برای کاستن از 

فشار و انتظارات هواداران این جمله معروف را به زبان آورد که »نکونام حتی در صورت چهاردهم شدن هم سرمربی باقی می ماند.«

   محبوب جدید آبی ها
بــا این حال جاه طلبی و میل به پیروزی بالای نکونام اجازه نداد که بازیکنان دچار تردید 
شــوند و به رغم این مشــکلات تیمش را در کورس قهرمانی حفظ کرد و توانست از دو رقیب 

پرمهره اش، سپاهان و پرسپولیس سبقت بگیرد.
 او به واســطه دوران کوتاه بازی اش با پیراهن استقلال در شروع فصل محبوبیت مربیانی 
مثل مجیدی و قلعه نویی را نداشــت، ولی نتایج خوب و تعصبش به مرور زمان جایگاهش را 
ارتقا داد و آنها حالا بر این باورند که کاپیتان سال های نه چندان دور تیم ملی مطمئن ترین 

کسی است که در این شرایط می تواند تیم را از دل این گرداب ها نجات بدهد.

   دفاع عار نیست
نکونام بر خلاف اکثر مربیان لیگ که ژست فوتبال تهاجمی را یک وظیفه می دانند، ابایی 
از بازگویــی علاقه اش به فوتبال نتیجه گرایانه ندارد. با همین نگاه بود که وقتی متوجه شــد 
نیروی تهاجمی کافی در فهرست استقلال نیست، سیستم بازی تیمش را از هفته سوم )بازی 
با ســپاهان در اصفهان( به 2-۵-3 تغییر داد و موفق شد با ساختار دفاعی فشرده و بردهای 

اقتصادی به صدر جدول برسد.
اســتقلال  کــه  زمانــی  تــا  ولــی  دارد،  هــم  منتقدانــی  بــازی  مــدل  ایــن   
نتیجــه بگیــرد و صدرنشــین بمانــد نارضایتی ها از ســبک بــازی چندان وارد نیســت 
 و اگــر نکونــام در پایــان فصــل موفق بــه قهرمانی لیگ شــود، ایــن انتقــادات هم به

 سرعت از خاطره جمعی محو می شوند.

   دربی، کلید قهرمانی
نکونام حالا به دربی رسیده و امیدوار است که در حساس ترین بازی فصل با همین چیدمان 
نتیجه بگیرد. استقلال در آخرین لحظات دربی رفت به یک امتیاز رسید و تساوی در این بازی 
هم قطعاً نتیجه بدی برای نکونام نیســت، بویژه اینکه پرسپولیس و سپاهان، دو مدعی دیگر 
قهرمانی بازی مستقیمی با هم دارند. امتیاز گرفتن از این بازی کلید قهرمانی است؛ تساوی 
فاصله سه امتیازی با حریف را حفظ می کند و برد نه تنها استقلال را دست نیافتنی می کند 
که به نکونام محبوبیت مضاعفی می  بخشــد. برای هواداران استقلال »دربی باز« بودن ویژگی 
مهمی اســت و نکونام در فصول اخیر مقابل پرسپولیس نتایج خوبی گرفته. او در بازی رفت 
هم بعد از گل پرســپولیس روحیه اش را نباخت و توانست با تعویض ها و تغییر سبک تیمش 

را به بازی برگرداند.
 البتــه ایــن نگرانی هــم وجود دارد کــه احتیاط بیش از اندازه کار دســت اســتقلال 
بدهد و پرســپولیس جســارت بیشــتری برای حمله پیــدا کند. افراط در دفــاع کردن در 
 بازی هفته گذشــته مقابل تیم پایین جدولی اســتقلال خوزســتان دیده شــد که نکونام

 تیمــش را در نیمه دوم کاملًا عقب برد و حریف موفق شــد توپ های خطرناکی به محوطه 
جریمه حسینی برساند. 

کلید موفقیت در دربی برای نکونام و دستیارانش در این است که نقطه تعادل بهینه بین 
دفاع و حمله را پیدا کنند. نکونام پیش از این با فولاد برنده جام حذفی و سوپر جام شده، ولی 
قهرمانی در لیگ برتر می تواند درخشان ترین نقطه کارنامه مربیگری او باشد و در طبقه بندی 
 مربیان ســال های اخیر استقلال به جایگاه بالایی برسد. او بخش زیادی از مسیر قهرمانی را 
طی کرده، ولی خوب می داند که هنوز بازی های سختی در پیش دارد که قطعاً مهم ترین آن 

همین دربی است.

سیدحسین - بیرو؛ یک در مقابل یک
جدال استقلال و پرسپولیس از زوایای بسیاری قابل تأمل است 
و ســوژه های بسیاری به دست مخاطبان این بازی می دهد اما از 
یک نقطه این بازی بیشــتر مــورد توجه قرار می گیرد؛ جایی که 
دروازه بان های دو تیم برای گل نخوردن تلاشی چند برابر خواهند 
داشت و به دنبال ثبت کلین شیت در این بازی مهم خواهند بود.

بیرانوند در بازی اخیر مقابل فولاد عملکرد مطلوبی نداشــت و 
دو بار دروازه خود را بازشــده دید. حســینی نیز در بازی با مس 
رفسنجان نتوانست مطابق با انتظارات کار کند و دو گل بد دریافت 
کرد.در واقع هر دو دروازه بان در شرایطی وارد دربی می شوند که 

در هفته های اخیر گل هایی دریافت کرده اند که انتقاد برانگیز شده است.هرچند که حسینی در بازی با استقلال خوزستان دروازه 
خود را بسته نگه داشت تا با کلین شیت در بازی قبل از دربی به این تقابل برسد اما به هر حال نمی توان از کنار عملکرد او مقابل 

مس بی تفاوت عبور کرد.
این بازی اما فرصتی است تا هم حسینی و هم بیرانوند بار دیگر ارزش های فنی خود را به رخ دیگری بکشند. از سویی بازی های 
ملی نیز نزدیک است و شاید عملکرد دروازه بان ها در این بازی نقشی مهم در انتخاب مرد اول تیم ملی در بازی های آتی داشته باشد.

بدون شک امیر قلعه نویی، سرمربی تیم ملی با دقت بالا عملکرد شماره یک های دو تیم را در این بازی ارزیابی خواهد کرد و 
احتمالاً بعد از بررسی های انجام شده دست به انتخاب مرد اول تیمش در بازی آینده مقابل ترکمنستان در فیفادی خواهد زد.

آنچه مســلم اســت بیرانوند در جام ملت ها نیز سیر نزولی داشت و هرچه بازی ها سخت تر شد او نیز افت کرد. عملکرد او در 
جام ملت های آسیا می تواند سرمربی تیم ملی را برای یک انتخاب جدید وسوسه کند اما به شرط آنکه حسینی در بازی بزرگ 
چهارشنبه شب نمایش متفاوتی از خود بجا بگذارد و جوری واکنش نشان دهد که نه فقط قلعه نویی بلکه دیگر مربیان تیم ملی 

نسبت به انتخاب او به عنوان مرد اول بازی های آتی تیم ملی وسوسه شوند.
البته بیرانوند هم هرگاه به لبه پرتگاه نزدیک شده دوباره بازگشتی متفاوت داشته و نشان داده درست زمانی که شاید خیلی ها 

از او قطع امید می کنند توانایی بازگشت به روزهای اوج را دارد و چه بسا دربی بار دیگر نقطه بازگشت این دروازه بان باشد.

باشــگاه پرســپولیس با طرح نو و جالبی در تابســتان سراغ 
اســتعدادیابی تیم های پایه خود خواهد رفت. آکادمی باشــگاه 
پرسپولیس که در سه سال اخیر با مدیریت محسن خلیلی پیشرفت 
محسوســی داشته و به دستاوردهای مهمی از حیث ساختاری و 
رساندن بازیکنان به تیم اصلی رسیده حالا قرار است از یک برنامه 
جدید، جامع و خاص برای استعدادیابی تیم های خود استفاده کند.

عصر روز یکشنبه در هتل پارسیان آزادی از اپلیکیشن »پرسپولیس 
من« طی مراسمی ویژه رونمایی شد. این اپلیکیشن که قرار است در 
آینده تبدیل به سوپر اپلیکیشنی کاربردی برای عموم علاقه مندان 

به این تیم و کاربران تلفن همراه شــود اما در مهم ترین هدف خود قرار اســت با متدی ویژه استعدادهای عاشق پرسپولیس را از 
سراســر ایران گردهم آورد. هر ســال باشگاه پرسپولیس برای بستن تیم های پایه خود بخصوص تیم نونهالان که ریشه ای به نام 
تیم نوباوگان در باشــگاه ندارد فراخوان اعلام می کرد و در یک یا چند روز مقرر و اعلام شــده از سوی باشگاه چندین هزار نفر از 
سراســر ایران به مجموعه درفشــی می آمدند تا به خاطر عشق به پیراهن پرسپولیس شانس خود را برای رسیدن به آکادمی این 
باشــگاه و ســپس رسیدن به رؤیای خود امتحان کنند اما این اتفاق هم برای بیشتر آنهایی که از شهرستان های دور و نزدیک به 
تهران می آمدند. هزینه و زمان زیادی را صرف می کرد و هم مدیریت این اتفاق کار ســختی برای آکادمی باشــگاه بود. از طرفی 
شاید با توجه به ضیق وقت و تعداد زیاد نفرات مراجعه کننده فرصت دقیق و مناسبی برای ارزیابی همه مراجعه  کنندگان وجود 
نداشت و بعضاً دلخوری هایی هم پیش می آمد. اما حالا با طراحی این اپلیکیشن، تمام استعدادهایی که دوست دارند چنین اتفاقی 
را از ســر بگذرانند با نصب این برنامه روی تلفن همراه خود، متصل شــدن به این برنامه و ذکر مشخصات فردی و فیزیکی شان، 
حرکاتی که از آنها توسط مربیان خواسته شده را انجام داده، تصویربرداری می کنند و با آپلود این تصاویر در بخش های مشخص 
شده اپلیکیشن منتظر جواب تأییدیه باشگاه می مانند. برای بررسی این فیلم ها مربیانی در آکادمی پرسپولیس حضور دارند و در 
صورت تشــخیص اینکه بازیکن واقعاً اســتعداد به حساب می آید و قابلیت پرورش دارد یا نه، در صورت تأیید اولیه برای تست از 

این نفرات به صورت حضوری دعوت خواهد شد.

»پرسپولیس من« اتفاقی نو برای ساختن ستاره های آینده

دو گام بلند برای حضور پرسپولیس در آسیا
سرانجام ماجرای بلاتکلیفی در خصوص واگذاری عمده سهام باشگاه پرسپولیس به 
نهادی دیگر غیر از وزارت ورزش به پایان رســید و حالا می توان امید داشت با برداشته 
شدن موانع بعدی و رفع مشکلات موجود مراحل بعدی جهت اخذ مجوز حرفه ای مورد 

تأیید کنفدراسیون فوتبال آسیا راحت تر و سریعتر پیش برود.

  واگذاری سهام به سه نهاد دولتی
بنا بر اعلام پایگاه ملی اطلاع رسانی قوانین و مقررات کشور، مصوبه جلسه مورخ 2۷ 
دی ماه 1402 هیأت وزیران درخصوص »واگذاری معادل هشتاد درصد از سهام شرکت 
فرهنگی ورزشی پرسپولیس به صندوق بازنشستگی کشوری، سازمان تأمین اجتماعی و 
صندوق بیمه روستاییان و عشایر« طی نامه شماره 23301۸ در تاریخ 1۶ اسفند 1402 

توسط معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شد.

بر اساس این مصوبه، معادل ۸0 درصد سهام شرکت فرهنگی ورزشی پرسپولیس متعلق 
به دولت )وزارت ورزش و جوانان( به صندوق بازنشستگی کشوری، سازمان تأمین اجتماعی 
و صندوق بیمه روستاییان و عشایر بابت رد دیون و سایر تکالیف دولت واگذار می شود.

  تعداد دقیق سهام مشخص می شود
تعداد دقیق و نهایی قیمت ســهام قابل واگذاری، با تصویب هیأت واگذاری تعیین 
می شــود. نقل وانتقال سهام موضوع این مصوبه خارج از ساعت معاملات و خارج از اتاق 

پایاپای صورت گرفته و از مالیات معاف است.
طبق این ابلاغ، حقوق مالکانه سهام یاد شده پس از انعقاد قرارداد قطعی به گیرندگان 

سهام تعلق می گیرد.
طبق اعلام این پایگاه جهت تنویر افکار عمومی و رسانه ها، باشگاه پرسپولیس مجری 

دستورات و تصمیم های اخذ شده است ولی در این ارتباط هنوز از سوی وزارت ورزش و 
جوانان، وزارت اقتصاد و دارایی و سازمان خصوصی سازی ابلاغی صورت نگرفته و تکلیف 

جدیدی تعیین نشده است.

  دومین جلسه اخذ مجوز حرفه ای با حضور وزیر
با تعیین تکلیف ماجرای مالکیت مشــترک دیروز دومین جلسه بررسی اخذ مجوز 
حرفه ای دو باشگاه استقلال و پرسپولیس با حضور وزیر ورزش و جوانان و دیگر مقامات 
مسئول از وزارت ورزش  و جوانان، شرکت توسعه و نگهداری اماکن ورزشی، فدراسیون 

فوتبال، کمیته صدور مجوز حرفه ای و دو باشگاه برگزار شد.
در این جلســه وزیر ورزش و جوانان به جایگاه این دو باشگاه در بین هواداران اشاره 

و اعلام کرد این وزارتخانه نقش خود را در حل مشکلات دو باشگاه ایفا خواهد کرد.
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سرپرست کارگروه هوش مصنوعی مولد ستاد 
هوش مصنوعــی و رباتیــک در همایش الزامات 
توسعه مدل زبانی بزرگ فارسی گفت: مدل های 
زبانی، مدل های بنیادینی هستند که بر روی داده 
های بسیار آموزش داده شده اند. آنها می توانند متن 
را درک کنند، متن تولید کنند و وظایف مختلفی 
را انجام دهنــد. LLMs در حال تحول برنامه های 

کاربردی در بسیاری از زمینه ها هستند.
محمد باقر سجادی، نائب رئیس کمیسیون هوش 
مصنوعی نصر و از اعضای کارگروه هوش مصنوعی 
مولد ستاد هوش مصنوعی و رباتیک، طی سخنانی 
در همایش الزامات توسعه مدل زبانی بزرگ فارسی 
به ضرورت و اهمیت توسعه فناوری LLM اشاره کرد و 
 LLM (Large language افزود: »مدل زبان بزرگ« یا
model)، یک نوع نوآوری در حوزه هوش مصنوعی 
است که از شبکه های عصبی با پارامترهای گسترده 
برای پردازش پیشرفته زبان استفاده می کند. مدل 
هــای زبانی، مدل های بنیادینی هســتند که بر 
روی داده های بســیار آموزش داده شــده اند. آنها 
می تواننــد متن را درک کنند، متن تولید کنند و 
وظایف مختلفی را انجام دهند. LLMs در حال تحول 
برنامه های کاربردی در بسیاری از زمینه ها هستند.

وی در ادامه بــر کاربردهای مدل زبانی بزرگ 
متمرکز شــد و گفت: اصلاح املایی، طبقه بندی 
محتوا، مقایسه کالا، حل مسائل علمی، تشخیص 
احساسات، موتور جست و جو، ترجمه، کتابشناسی، 
برنامه نویســی، خلاصه سازی، و آموزش از جمله 
کاربردهای این مدل زبانی است.به گفته او، درک 
مطلب، شناخت حقایق، یادگیری مفاهیم، تولید 
محتوا، اســتنتاج، درک موضوع و پاسخ به سوال 
از قابلیت های مدل زبانی بزرگ است.هشام فیلی، 
عضو هیات علمی دانشگاه تهران هم به برنامه های 
کارگروه هوش مصنوعی مولد ستاد هوش مصنوعی 
و رباتیــک پرداخت و گفت: این کارگروه در بحث 
تحریک تقاضا، برنامه هایی همچون فرهنگ سازی 
و آموزش کاربردهــای LLM جهت ورودی بخش 
خصوصی )و غیرخصوصی(، برگزاری همایش های 
کاربردهــای LLM در حوزه هــا و صنایع مختلف، 
برگزاری اموزش های استفاده از AI و LLM در سطح 
مدیران و کارشناســان IT سازمان ها و شرکت ها، 
تشکیل کارگروه های تخصصی جهت توسعه استفاده 
از LLM در آن حوزه اعم از کارگروه سلامت، صنعت، 
تجارت، مالی، حقوق، فقه، شبکه اجتماعی، آموزش، 
…،  توسعه داده های خاص منظوره برای صنایع و 
حوزه های خاص و تشویق سازمان ها و شرکت ها 
به آزادسازی داده های متنی و غیرمتنی با رعایت 
ملاحظات امنیتی – مشوق آزادسازی دادگان و ... 

را در دستور کار خود دارد.

دلار  57.450

یورو 63.400

پوند  73.150

درهم  16.150

لیر  1.950

سکه  تمام  37.500.000

سکه نیم  21.050.000

سکه ربع  13.750.000

سکه یک گرمی  6.800.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

به گفته استراتژیست ها، بعید است امید به کاهش نرخ 
بهــره ایالات متحده به تنهایی باعث افزایش اخیر قیمت 

طلا )XAU( شده باشد.
به نقــل از »Fanancial Times«، طــلا )XAU) به طور 
ناگهانــی و با رشــدی 7 درصدی طی تنها یک هفته به 
بالاترین قیمت خود رسیده اســت و تحلیلگران بازار را 
ســردرگم کرده اســت. این افزایش قیمت باعث شده تا 
بهــای این فلز گران بها از رکورد قیمت قبلی خود در ماه 
)دسامبر( عبور و به نزدیک ۲۱۹۵ دلار آمریکا )USD( در 
هر اونس تروی برسد. برخی از کارشناسان این افزایش را 
بــه انتظارات روزافزون از کاهش نرخ بهره ایالات متحده 
نســبت می دهند که باعث جذابیت بیشتر طلا به عنوان 

دارایی بدون بهره می شود.
بــا این حال، تعدادی از تحلیلگران معتقدند که هیچ 
یــک از عواملی که باعــث افزایش قیمت طلا در ۱6 ماه 
گذشته شده اند، دلیل اصلی این افزایش اخیر نیستند. این 
عوامل شامل خرید بی سابقه طلا توسط بانک های مرکزی، 
تمایل خانوارهای های چینی برای یافتن پناهگاه امن برای 
سرمایه های خود یا جنگ در اوکراین و خاورمیانه می شود.

»نیک شیلس«، تحلیلگر فلزات گران بها در ام کی اس 
پمَپ )MKS Pamp(؛ یک تصفیه خانه و مرکز تجارت طلای 
سوئیسی، گفت: »این روند، آرام ترین و گیج کننده ترین رالی 
بوده اســت. او می گوید: »چیزی که باعث شده تا قیمت 
از ۲۰۰۰ دلار در ماه گذشته به بالای ۲۱۵۰ دلار برسد، 

بخش گیج کننده ماجرا است.«
این رالی زمانی آغاز شــد کــه داده های بخش تولید 
ایالات متحده در ابتدای ماه، انقباضی بزرگتر از حد انتظار 
را نشــان داد و این امر موجب تقویت باور سرمایه گذاران 
شــد که فدرال رزرو )Fed( ممکن اســت از ماه )ژوئن( 
شــروع به کاهش نرخ بهره کند. با این حال، تحلیلگران 
می گویند که میزان تغییرات در بازده اوراق خزانه و دلار 
آمریکا به طور کامل توجیه کننده افزایش قیمت طلا نبوده 
اســت. بازده حساس به نرخ بهره اوراق دوساله از ابتدای 
)مارس( ۰.۱۲ واحد درصد کاهش یافته و به ۴.۵ درصد 
رسیده است که همچنان بسیار بالاتر از پایین ترین سطح 
)ژانویه( یعنی ۴.۱۲ درصد است، در حالی که دلار آمریکا 
همچنان در مقایسه با سبدی از شش ارز اصلی، نسبت به 

ابتدای سال بالاتر است.
 Standard( سوکی کوپر«، تحلیلگر استاندارد چارترد«
Chartered) می گویــد: »پیش از این، زمانی که شــاهد 
افزایش 7۰ تا ۸۰ دلاری قیمت طلا بودیم، معمولاً با یک 
عامــل محرک جدید یا رویداد پرُخطر همراه بود، اما این 
بار هیچ تغییر قابل توجهی در رویدادهای جاری رخ نداده 
است.«قیمت طلا در روز دوشنبه پس از آن که آمار رشد 
مشاغل ایالات متحده در ماه های )دسامبر و ژانویه( به شدت 
کاهش یافت، با ۲۱۸۲ دلار در هر اونس تروی معامله شد 
و به انتظارات ســرمایه گذاران برای کاهش نرخ بهره در 
نیمه اول ســال اطمینان بیشتری بخشید. طبق گزارش 
بلومبرگ، این رقم، بالاترین قیمت اسمی علیرغم خروج 
۲۱ میلیون اونسی از صندوق های قابل معامله در پشتوانه 
طلا در سال گذشته، به دست آمده است. در مقابل، بیت 
کوین )BTC) که روز دوشنبه به بالاتر از 72000 دلار رسید، 
 (ETF( از زمان عرضه صندوق های قابل معامله در بورس
ایــالات متحده در دو ماه پیش، با میلیاردها دلار ورودی 

نقدینگی به این صندوق ها تقویت شده است.
با این حــال، »رونا اکُانل«، تحلیلگر اســتون ایکس 
)StoneX(؛ پلتفرم و کارگزاری کامودیتی، گفت که عوامل 
زیادی می توانند قیمت بالای طلا را توجیه کنند، مانند 
لفاظی های اخیر چین درمورد تایوان، تنش های بانکی در 
ایالات متحده و انتخابات آتی در تعدادی از کشــورها در 
سال جاری. اما او گفت که هیچ یک از این عوامل، پشتوانه 
روند هفته گذشته نبوده است و در عوض به معامله گران 
با تکیه بر روند صندوق های سهام رایانه ای که به افزایش 
قیمت ها متصل می شوند اشاره کرد که پس از عبور طلا 

از سطح کلیدی قیمت، وارد بازار شدند.
اکُانل گفت: »هیچ چیز خاص یا ملموسی وجود ندارد 
که بتوانیم به آن اشاره کنیم، به جز تمرین تکراری نظارت 
بر فدرال رزرو.«نبودِ دسترسی آنی به داده های مربوط به 
جریان های بازار، منجر به این گمانه زنی شده که خریدهای 
پنهانی توســط خریداران ناشناس طلا که ردیابی آن ها 
دشوار اســت، باعث افزایش قیمت شــده است.»برنارد 
دحداح«، تحلیلگر ارشــد کامودیتی در بانک فرانسوی 
ناتیکسی )Natixis( گفت: »تغییرات اندک اخیر در ارزش 
دلار آمریکا و بازدهی اوراق قرضه و خروج مداوم سرمایه 
از صندوق های قابل معامله در بورس )ETF(، مرتبط کردن 
افزایش قیمت طلا با تغییر انتظارات از کاهش نرخ بهره 

توسط فدرال رزرو را دشوار کرده است.

فورد GT Mk IV رکورد پیست 
آمریکا را شکست

6 حرفه 
ایجادشده توسط 
هوش مصنوعی
گسترش هوش مصنوعی 
نیاز به نیروی انسانی را 
در بسیاری مشاغل از بین 
برده است و در دید کلی 
به دشمنی محبوب برای 
انسان تبدیل شده است. 
در عین حال خلق این 
حافظه هوشمند مشاغلی 
را نیز ایجاد کرده است که 
تاکنون از دیدها پنهان 
 »Gear Rice« بودند؛ مجله
شش حرفه ایجادشده 
توسط هوش مصنوعی را 
ارائه کرده است که نیازی 
به دانش اعداد یا تکنیک 
ندارد.

  اینفوگرافیک

ابر خودروی فورد GT Mk IV توانست با اختلافی قابل توجه 
 GT Mk IV رکورد پیســت آمریکا را بشکند.خودروی جذاب
با ثبت رکورد ۱ دقیقه و ۵۸.77 ثانیه توانســت در پیست 
آمریکا تاریخ ساز شود. این خودروی اسپرت رکورد غیررسمی 
جدیدی را در زمان تست های مولتی ماتیک موتور اسپرت بر 
جای گذاشته است. GT یک دور این پیست ۵.۵ کیلومتری 
را در ۱ دقیقه و ۵۸.77 ثانیه طی کرده اســت. بنا به گفته 
فورد پرفورمنس، این خودرو ســریع ترین نســخه از GT در 

پیست آمریکاست و ۱۳ ثانیه سریع تر از رکورد خودروهای 
تولیدی این پیست یعنی زینگر ۲۱C عمل کرده است. برای 
مقایســه باید گفت استون مارتین ونتیج AMR LM GTE به 
عنوان خودرویی مســابقه ای زمان ۲ دقیقه و ۲.۵۲۲ ثانیه 
را در پیســت آمریکا داشته اســت.البته رکورد کلی پیست 
آمریکا بــه والتری بوتاس تعلق دارد کــه آن هم به صورت 
 غیررســمی و در زمان کوالیفایینگ و نه مســابقه رسمی

 ثبت شده است. 
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 افزایش رمزآلود
 قیمت طلا

ایجاد زیرساخت لازم برای 
آموزش مدل هوش مصنوعی

رسانه ها خبر از معرفی نسخه تمام برقی رنجرور اسپرت برقی 
تا پایان سال جاری میلادی می دهند.

شاســی بلند لوکس و بدون آلایندگی رنجرور اسپرت ظاهراً از 
نظر طراحی کاملًا مشــابه نســخه بنزینی خواهد بود و به جنگ 
شاســی بلند پرفروش پورشه کاین خواهد رفت. خریداران شاسی 
بلندهای لوکــس در بازار با دو گزینه قابل اعتنا یعنی پورشــه و 
رنجرور روبرو هســتند و این دو برند رقابــت هیجان انگیزی را با 
یکدیگر تجربه می کنند. جگوار لندرور بالاترین ســوددهی خود 
در بازه ســه ماهه پایانی ســال ۲۰۲۳ را گزارش کرده است و این 
رقم بیشــترین میزان از سال ۲۰۱7 تاکنون به شمار می رود. این 
خودروســاز بریتانیایی با تکیه بر چنین عملکردی خاطرنشــان 
 می ســازد تقاضا بــرای محصولات لوکس تولیــدی اش همچنان

 بالاســت. رنجرور نیز به رکوردهــای فروش جدیدی در بازه های 
سه ماهه دست پیدا کرده است.

فول ترین نسخه رنجرور SV که قیمت متوسط ۲6۰ هزار دلاری 
دارد توانسته در ســه ماهه ابتدایی امسال رکورد فروش کل سال 
قبل را بشکند. در واقع رنجرور SV در سه ماهه ابتدایی سال ۲۰۲۴ 
فروش ۳6۳7 دستگاهی داشته درحالی که کل فروش سال قبل آن 
۱۹۰۹ دستگاه گزارش شده است. بر همین اساس برند رنجرور آماده 
عرضه اولین محصول برقی خود می شــود. بریتانیایی ها می گویند 
اولین رنجرور برقی باعث جلب توجه افراد زیادی شــده و بیش از 

۱6 هزار نفر در لیست انتظار خرید آن قرار دارند.
این خودروساز اظهار می دارد رنجرور برقی لوکس ترین و سطح 
بالاترین محصول تاریخ برند خواهد بود و اواخر سال جاری میلادی 
به صورت رســمی معرفی خواهد شــد. جگوار لندرور خاطرنشان 
می سازد نمونه های پیش تولیدی این خودرو قبلًا در جاده ها تست 
شده اند و پروتوتایپ آن در حال توسعه است. انتظار می رود علاوه 
بر شاسی بلند برقی یاد شده، مدل کوچک تر رنجرور اسپرت برقی 
نیز رونمایی شود. اگرچه در برنامه های اولیه جگوار لندرور در سال 
۲۰۲۱ قرار بود 6 خودروی برقی رنجرور، دیسکاوری و دیفندر تا 
سال ۲۰۲6 تولید شوند اما این برنامه اخیراً دست خوش تغییر شده 
است. پس از گزارش مالی سه ماهه سوم ۲۰۲۳ بریتانیایی ها اعلام 
کردند در ۲ سال آینده به دنبال عرضه ۴ خودروی برقی خواهند 

بود. آدریان ماردل مدیرعامل شرکت اذعان می کند:

  ما نسبت به آنچه که سه سال قبل گفتیم کمی کندتر 
حرکت می کنیم

ماردل اخیراً در مصاحبه با رســانه ها اعلام کرد این تأخیر در 
عرضــه محصولات جدید باعث می شــود خودروهای برقی بدون 

هیچ گونه مشکل و تعللی تولید شوند:
ما قبلًا درباره عرضه 6 خودروی برقی لندرور تا ســال ۲۰۲6 
صحبت کرده بودیم. واقعیت این اســت که ما احتمالاً 6 خودروی 

برقی جگوار لندرور را تا آن سال خواهیم داشت.
این 6 خودروی برقی شامل رنجرور برقی و مدل اسپرت برقی 
هســتند. هر دو خودرو بر پایه پلتفرم MLA ساخته خواهند شد، 
پلتفرمی که در محصولات بنزینی فعلی نیز بکار رفته اســت. دو 
شاســی بلند برقی دیگــر نیز مطابق انتظارات نســخه های بدون 
آلایندگــی رنجرور ایووک و ولار خواهند بود. نهایتاً دو مدل برقی 
دیگر باقــی می ماند که محصول جگوار خواهنــد بود. رنجرور و 
رنجرور اســپرت برقی در کارخانه سولیهال بریتانیا تولید خواهند 
شد. همچنین باید گفت کارگاه بدنه جدید جگوار لندرور در هیل 
وود نیز تقریباً تکمیل شده تا کار ساخت خودروهای برقی جدید 

بر اساس پلتفرم EMA را انجام دهد.
علاوه بر این قرار است جانشین برقی دیفندر اسپرت به همراه 
یــک مینی دیفندر برقی جدید در طول چند ســال آینده تولید 
شــوند. رنجرور در محصولات مدرن خود از تکنولوژی لغو ســر و 
صدای جاده برای بهبود حس و حال کابین استفاده خواهد کرد تا 
تقریباً صدایی در این بخش به گوش نرسد. همچنین ویژگی هایی 
از جمله یدک کشی، غوطه وری و آفرود محصولات برقی رنجرور 
بهتر از تمامی شاسی بلندهای لوکس و برقی بازار خواهند بود. این 
برند می گوید اولین شاســی بلند برقی اش قادر خواهد بود تا ۸۵۰ 
میلی متر در آب غوطه ور شــود که بهتر از عمق غوطه وری جی ام 

سی هامر برقی است.

رنجرور اسپرت برقی رقیب  پورشه کاین 

چین اعلام کرده که یک ربات گفت وگوگر هوش 
مصنوعی برای مشــاوره دادن به جراحان بر پایه 

پلتفرم لاما ۲.۰ شرکت متا ساخته است.
 دولت چین با پیوستن به شرکت های خصوصی 
برای توســعه یک مدل هوش مصنوعی مشــابه 

ChatGPT از این نوآوری حمایت می کند.
به نقــل از آی ای، این ربــات هوش مصنوعی 
پزشکی قادر خواهد بود به طیف وسیعی از سؤالات 
پزشکی پاسخ دهد. همچنین بر اساس بیش از یک 
میلیون سوابق، استنادهایی را در مورد تمام سؤالات 
ارائه می دهد.روز گذشــته یک آژانس مستقر در 
هنگ کنــگ یک مدل هوش مصنوعی مبتنی بر 
Llama ۲.۰ متعلق به شــرکت متا را معرفی کرد. 
این آژانس زیر نظر مهم ترین مؤسسه علمی تحت 
حمایت دولت چین یعنی آکادمی علوم چین است.

مدل هوش مصنوعی تایچو)TaiChu( ساخته شده 
توسط آکادمی علوم چین، اولین دسته از خدماتی 
بود که در ماه اوت برای عرضه عمومی تایید شد. این 
آکادمی انتظار دارد این مدل بر زمینه های مختلف 
از جمله مراقبت های بهداشتی، حمل و نقل و تولید 
صنعتی تأثیر بگذارد.این مدل از زمان انتشار، توانایی 
خود را برای تصمیم گیری بهتر و جهش از ادراک 

و شناخت به تصمیم گیری بهبود بخشیده است.
بســیاری این فناوری را به عنوان یک فناوری 
می شناســند که دارای پتانســیل ایجــاد انقلاب 
 در بســیاری از حوزه ها از تشــخیص تا مشــاوره

 شخصی است.

چین »دستیار جراح هوش 
مصنوعی« ساخت

پنتاگون 1000 خلبان 
هوش مصنوعی 
می خواهد

پنتاگون خواهان ۱۰۰۰ جت جنگنده تحت فرمان خلبانی هوش 
مصنوعی برای پشتیبانی از خلبانان انسانی است. این برنامه بخشی از 
یک پروژه بزرگتر 6 میلیارد دلاری خواهد بود. پنتاگون قصد خود را برای 
تأمین بودجه توسعه ناوگان هواپیماهای با خلبانی هوش مصنوعی اعلام 
کرده اســت.به نقل از آی ای، این قرارداد با طرح قرارداد با دو پیمانکار 
خصوصی برای توسعه این برنامه به مناقصه گذاشته شده است.این پروژه 
که پروژه »هواپیمای جنگی مشترک«)CCA( نامیده می شود، بخشی از 
یک برنامه بزرگتر 6 میلیارد دلاری برای تحقق حداقل ۱۰۰۰ پهپاد جدید 
به صفوف نیروی هوایی ایالات متحده)USAF( خواهد بود.پهپادهای دارای 
خلبانی هوش مصنوعی در کنار خلبانان انسانی پرواز می کنند و به ارائه 
نقش های پوششی، اسکورت، پشتیبانی آتش و جستجو کمک می کنند.

این پهپادها باید بتوانند حداقل ۹ متر از سطح زمین به شکل مستقل و 
با سرعت ۹66 کیلومتر در ساعت پرواز کنند.ناوگان هواپیماهای بدون 
سرنشین با خلبانی هوش مصنوعی باید قادر به انجام مانورهای مخاطره 
آمیز و اسکورت و محافظت از هواپیماهای سرنشین دار و حمل سلاح 
برای حمله به اهداف در زمین و هوا باشند و همچنین بتوانند به عنوان 
هواپیماهای جاسوسی عمل کنند.پنتاگون قصد دارد تا تابستان امسال 
دو شرکت را برای تولید صدها هواپیما از این نوع در عرض پنج سال 
انتخاب کند.قیمت هر هواپیما بین ۱۰ تا ۲۰ میلیون دلار پیش بینی 
می شود. این در حالی است که یک هواپیمای F-۳۵ جدید حدود ۱۰۰ 
میلیون دلار قیمت دارد، در حالی که یک بمب افکن B-۲۱ می تواند بیش 

از 7۵۰ میلیون دلار هزینه داشته باشد.
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